




Jakub Mikšovský, šéfredaktor

ŠLAPANICKÝ
ÚVODNÍK

 Letošní Vánoce budou ve Šlapanicích 
v poněkud odlišeném duchu než v minu-
lých letech. Kvůli vládním nařízením se 
neuskutečnil tradiční vánoční jarmark, 
rozsvícení stromu ani vánočná koncerty 
na Masarykově náměstí. O osudu dalších 
akcí, které by se do Vánoc měly usku-
tečnit, rozhodne až případné postupné 
rozvolňování vládních nařízení. Proto sle-
dujte městská média, kde se o případném 
konání akcí dozvíte. 

V posledním letošním čísle Šlapanic-
kého zpravodaje si můžete přečíst o tom, 

jaké investiční akce se v našem městě 
v uplynulém roce uskutečnily a co se 
naopak plánuje dál. Jak už bývá zvykem, 
tak v prosincovém čísle je vždy svozový 
kalendář na další rok. Přečíst si také 
můžete reportáž o plánovaných přecho-
dech v ulici Nádražní. 

Jistě zajímavým čtením budou příběhy 
šlapanických rodáků. Jeden vám přiblíží 
život MUDr. Jiřího Hrdličky, kterého 
osud zavál až za oceán do USA, druhý pak 
nabídne povídání o jednom z nejznámějších 
českých režisérů Antonínu Moskalykovi.

Na závěr mi dovolte, abych vám popřál 
příjemné prožití vánočních svátků 
a úspěšný nový rok 2021. 
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V říjnu byla zahájena dlouho očekávaná 
technická rekultivace šlapanické skládky 
odpadů. V příštím roce se na skládce vytvoří 
svrchní vrstva zeminy, která bude oseta 
vhodnými travinami. Až poté bude rekul-
tivace defi nitivně ukončena. Uzavře se tak 
jedna kapitola šlapanické skládky, ale pro-
blematika ještě nekončí. Město čeká dalších 
40 let monitoringu a dořešení problému 
skládkové vody. Nyní je před dokončením 
zadávací dokumentace na částečné odčer-

pání a likvidaci skládkové vody, která je plá-
nována ještě v letošním roce. Následně bude 
proveden přepočet skutečného množství 
vody ve skládce a navržen další postup. Cel-
kové náklady na rekultivaci jsou 10,9 mili-
onu korun včetně DPH.
Dodavatel: 
Zahájení: 10/2020
Dokončení: 11/2020
Cena: 10,9 milionu korun

REKULTIVACE SKLÁDKY 

80 %

Nový dům v parku je navržen v místě objektu 
bývalé šatlavy, která již byla zbourána, 
a v místě současného bistra. Po jeho odstra-
nění bude postavena nová budova, slučující 
dvě částí. Do jedné z nich, kolmé na ulici 
Riegrovu, bude umístěna kavárna a restau-
race s nezbytným zázemím. Budou zde 
rovněž umístěny veřejné toalety. Ve druhé 
části kolmé na první bude ve dvou patrech 
městská knihovna pro děti a dospělé. Obě 
oddělení budou mít pracoviště knihovníků, 
regálové sestavy na knihy a počítačová pra-
coviště. Součástí budovy bude i venkovní 
pobytová terasa.
Dodavatel: 3V & H, s. r. o.
Zahájení: 8/2020
Dokončení: 6/2021
Cena: 48,4 milionu korun

KNIHOVNA/KAVÁRNA V PARKU 

30 %

V rámci této investiční akce bude prove-
dena rekonstrukce komunikace, chodníků
a výstavba nové dešťové kanalizace a par-
kovacích míst. Stavební práce potrvají při-
bližně do konce listopadu 2020.
Dodavatel: VS - Build, s. r. o.
Zahájení: 04/2020
Dokončení: 11/2020
Cena: 11,5 milionu korun

REKONSTRUKCE ULICE LIPOVÁ

90 %

PROJEKTY MĚSTA

Od února letošního roku probíhají sanační 
práce na odstranění staré ekologické zátěže 
v centru města v lokalitě Cukrovaru, jejich 
cílem je především odstranit zdravotní 
rizika pro obyvatele a také závažná rizika 
pro životní prostředí. Proběhla demolice 
objektů nad dehtovou jámou a odtěžba 
nebezpečných odpadů ze zděných jímek, 
a to včetně okolní kontaminované zeminy. 
Kvůli prokázanému znečištění pod soused-
ními objekty jímek souhlasilo MŽP s demo-
licí dalších tří objektů směrem ke komínu.
Dodavatel: Dekonta, a. s.
Zahájení: 04/2019
Dokončení: 12/2023
Cena: 158,4 milonu korun

SANACE AREÁLU CUKROVARU

70 %

Dvě nová oddělení mateřské školy pro cel-
kem 48 dětí vzniknou v objektu bývalé pro-
dejny potravin na křižovatce ulic Husova 
a Hybešova. Výběrové řízení na zpracování 
projektové dokumentace vyhrál ateliér 
Čtyřstěn s.r.o. Samotná realizace stavby 
MŠ Husova by měla být zahájena ve druhé 
polovině roku 2021.
Dodavatel: Čtyřhran s.r.o.
Zahájení: 2/2020
Dokončení: 2022–2023
Cena: 15 349 000 korun bez DPH

MŠ HUSOVA

10 %

Průběh prací na rekultivaci skládky.
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PŘÁNÍ DO ROKU 2021

Z MĚSTA

Šlapanice obsadily druhou příčku v letošním ročníku srovnávacího výzkumu Město pro byznys za Jihomoravský kraj. Stří-
bro městu přinesl nejlepší krajský výsledek v testu elektronické komunikace úřadu, kdy je pomocí fi ktivních dotazů ověřována 
rychlost a kvalita odpovědí na podnikatelské dotazy. Prvenství na jihu Moravy patří městu Hodonín, bronz pak získalo Brno.

V celorepublikovém srovnání jsou pod-
nikatelé v Jihomoravském kraji nadprů-
měrně spokojeni se vstřícností a ochotou 
při řešení problémů ze strany radnic, 

stejně jako s rychlostí vyřizování svých 
požadavků.

Srovnávací výzkum již dvanáctým 
rokem hodnotí podnikatelský potenciál 

měst a obcí v České republice. Detailnímu 
zkoumání jsou podrobena všechna města 
a obce s rozšířenou působností, kterých je 
v Jihomoravském kraji více než dvacet.

STŘÍBRO PRO ŠLAPANICE
VE VÝZKUMU MĚSTO PRO BYZNYS

Začátkem roku 2023 vznikne ve Šlapanicích nový denní stacionář. Ten bude poskytovat ambulantní služby lidem, kteří mají 
kvůli věku nebo zdravotnímu postižení sníženou soběstačnost, a také lidem s chronickým duševním onemocněním, jejichž situ-
ace vyžaduje pomoc jiného člověka.

Stacionář bude poskytovat především 
základní činnosti, k nimž patří například 
pomoc při osobní hygieně, poskytnutí 
stravy, výchovné a aktivizační činnosti či 

zprostředkování kontaktu se společen-
ským prostředím.

Město je v této chvíli ve fázi příprav. 
Oslovuje organizace, které tuto službu již 

provozují, mají ji zaregistrovanou a záro-
veň by měly zájem o její rozšíření na území 
Šlapanic.

Jakub Mikšovský

ŠLAPANICE PLÁNUJÍ DENNÍ STACIONÁŘ
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ROZVOJ ŠLAPANIC A BEDŘICHOVIC
V ROCE 2020

V roce 2020, navzdory koronavirové krizi, zažily Šlapanice pravděpodobně jeden z nejrušnějších a nejnáročnějších roků 
z pohledu rozvoje města. Podařilo se dokončit hned několik významných projektů, práce na dalších se rozběhly.

Dokončen byl nový pavilon F základní školy pro 300 žáků 
a odpovídající rozšíření školní kuchyně. V říjnu byla předána 
i nová sportovní hala G. Investice do rozšíření kapacity 
základní školy celkově činily 200 milionů korun.

NOVÝ PAVILON F ZŠ PRO 300 ŽÁKŮ

Byla vybudována I. etapa nového rozšíření hřbitova – parkoviště 
pro 50 vozidel –, která současně slouží novým školním pavilonům.

ROZŠÍŘENÍ HŘBITOVA

Na jaře byla dokončena rekonstrukce 
ulice Jungmannova a zahájena rekon-
strukce ulice Lipová v Bedřichovicích 
s termínem dokončení také v listo-
padu.

REKONSTRUKCE 
ULIC
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Z MĚSTA

Na oba zásadní projekty – dva nové pavilony Základní školy Šlapanice a sanaci Cukrovaru – se podařilo získat úctyhodný objem 
dotací. Jednalo se o celkem 107 milionů korun na rozšíření základní školy a 147 milionů na sanaci (rozprostřeno do let 2019–2023). Pro 
představu je to přibližně celý jeden městský rozpočet, který jsme tak mohli přímo investovat do rozvoje města.

Chceme proto poděkovat jednak všem, kteří se na letošních úspěších města podíleli – investičnímu a dotačnímu týmu města, fi nanč-
nímu odboru –, a jednak také občanům za jejich trpělivost při stavební činnosti ve městě.

Michaela Trněná jménem rady města

Proběhly také s napětím očekávané 
největší sanační práce v Cukrovaru. 
Kontaminace si sice vynutila rozší-
ření prací nad původní plán, ale dob-
rou zprávou je, že na tyto vícepráce 
bylo pamatováno již v projektu, a jsou 
proto z větší části hrazeny z jeho 
rezervy. Práce končí nyní v listopadu 
a po dobu zbývajících 3 let do roku 
2023 bude probíhat sanační čerpání 
a monitoring, jichž si jako obyvatelé 
prakticky nevšimneme. Ani fi nanční 
náročnost pro naše město již nebude 
tak zásadní jako v letošním roce.

SANAČNÍ PRÁCE
V CUKROVARU

V říjnu byla zahájena rovněž rekul-
tivace skládky s rychlým průběhem 
a dokončením v listopadu. Její cenu 
se podařilo příznivě vysoutěžit oproti 
předpokladu projektu na necelých 
11 milionů korun.

REKULTIVACE 
SKLÁDKY

Dobrovolný svazek obcí Šlapanicko otevřel cyklotrasy 
Šlapanice–Brno a Šlapanice–Kobylnice–Sokolnice.

NOVÉ CYKLOTRASY

Otevřena byla další parkovací stání v ulici Švehlova 
(18 parkovacích stání).

PARKOVÁNÍ ŠVEHLOVA
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CO NÁS ČEKÁ V ROCE 2021
Zastupitelstvo bude v příštím roce 

bohužel muset kvůli dopadům korona-
viru na rozpočet města pracovat s ome-
zenými fi nančními prostředky, i tak však 
bude město stále po investiční stránce 
významně aktivní.

  Budeme se především soustředit na 
dokončení započatých prací, jako jsou 
sanace Cukrovaru, stavba knihovny 
a restaurace v parku Riegrova.

  Dokončit bychom chtěli i rozšíření 
hřbitova, který se dělí o společné par-
koviště se školou.

  V letošním roce se podařilo otevřít 
trasy pro pěší i cyklisty jak směrem na 
Sokolnice, tak na Brno a v roce příštím 
bychom chtěli dokončit chybějící část 
spojení do Mariánského údolí / Líšně 
mezi ulicí Riegrova a mostem u Čer-
ného splavu. Pěšina vedoucí za zahra-
dami je již naprojektována a má 
stavební povolení. V rámci tohoto pro-
jektu budou zpevněny břehy a pěšina 
získá mlatový povrch, aby chodce 
a cyklisty netrápilo bláto.

  Menší částka je připravena na úpravu 
sběrných hnízd v novém sídlišti Brněn-

ská. Jde o další součást práce na likvi-
daci a třídění odpadů v našem městě. 
V rámci Dobrovolného svazku obcí 
Šlapanicko se podařilo získat dotaci 
ve výši 3 miliony Kč na třídicí nádoby 
(plast, papír, bio) do rodinných domů. 
Nádoby se k přihlášeným občanům 
dostanou ve druhé polovině roku.

Na další akce se potřebujeme připravit 
projektově:

  Dokončovat se bude projektová doku-
mentace pro ulice Komenského 
a Švehlova.

  Projektová příprava se rozběhla i na 
nové oddělení mateřské školy Masa-
rykovo náměstí, které se začne při-
pravovat v prostorech uvolněných pře-
sunem knihovny, a také na dvě další 
oddělení MŠ v objektu na Husově 
ulici (předpoklad realizace 2022).

  Peníze jsou připraveny také na projek-
tovou přípravu

 – II. etapy rekonstrukce kulturního 
domu v Bedřichovicích;

 – studii proveditelnosti skateparku;
 – rekonstrukci hasičské zbrojnice.

  Z Jihomoravského kraje jsme dostali 
příslib rekonstrukce krajské silnice 
Šlapanice–Slatina, která je projektově 
připravena ze strany Správy a údržby 
silnic JMK.

Kromě realizačních projektů nás příští 
rok čeká hodně práce na budoucí podobě 
našeho města. Představena a projedná-
vána bude v příštím roce Urbanisticko-
-dopravní studie, na níž práce započaly 
už v letos, a již nyní připravujeme zadání 
architektonické soutěže na areál Cuk-
rovaru a přilehlého okolí včetně Sýpky. 
V průběhu příštího roku by měl být zastu-
pitelstvu ke schválení předložen nový 
územní plán, který projde ještě na jaře 
opakovaným veřejným projednáním kvůli 
Aktualizaci ZUR JMK v oblasti takzva-
ného obchvatu Slatiny.

Michaela Trněná, 
Michal Klaška, 

Jiří Kopeček, 
Kateřina Migdau, 

Gabriela Riegerová,
radní města Šlapanice

Vizualizace MŠ Husova.
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Z MĚSTA

MĚSTO PROVĚŘÍ DALŠÍ MOŽNOSTI ŘEŠENÍ
PŘECHODŮ V ULICI NÁDRAŽNÍ

Ulice Nádražní patří dlouhodobě k nejvytíženějším tahům městem. Na více než sedmi stovkách metrů však není ani jeden pře-
chod. Vedení Šlapanic plánovalo dvojici přechodů s ostrůvkem vybudovat v letošním roce. Po několika kolech jednání s úřady, 
policií, ale také dvou peticích místních občanů nyní radnice rozhodla, že nechá stávající projekt znovu prověřit a zhodnotí i další 
varianty bez ostrůvků a s minimálními zásahy do zeleně.

Umístění přechodů do ulice Nádražní 
navrhla už Studie koncepce dopravy z let 
2012–2013, pod kterou bylo podepsáno 
ještě minulé vedení radnice. Frekvento-
vaná komunikace totiž umožňuje využití 
přechodu pro chodce pouze v místech kři-
žovatek s ulicemi Brněnská a Čechova. Až 
ke sportovní hale jsou lidé nuceni silnici 
přebíhat. Zejména pro děti, které míří za 
sportem, ale i rodiče, může být takové pře-
cházení nebezpečné.

„Přejít silnici za železničním mos-
tem u sportovní haly nebo u sokolovny je 
často pěkný adrenalin. Dospělý ji snadno 
přeběhne, ale přejít ji s kočárkem, nebo 
dokonce ještě dalším dítětem na kole, je 
hazard. Ve Šlapanicích je spousta mladých 
rodin, věřím, že přechod alespoň v místě 
sportovišť by uvítaly,“ popsala své zkuše-
nosti Tereza Eliášová.

V minulých letech tak vznikl projekt, 
který měl situaci v Nádražní ulici vyřešit. 
Počítal s vybudováním dvojice přechodů – 
jeden u křižovatky s ulicí Tyršova nedaleko 
venkovních sportovišť a sokolovny, druhý 
pak u křižovatky s ulicí Štefánikova, kudy 
lidé často míří ke zdravotnímu středisku 
a do lékárny. V obou případech by se při-
tom jednalo o přechody s ostrůvkem, kdy 
by oproti klasické „zebře“ bylo nutné pro-
vést stavební úpravy včetně rozšíření stá-
vající komunikace.

„Projekt schválilo zastupitelstvo města 
v rámci Strategie rozvoje v roce 2019, 
samotná realizace měla proběhnout 
v letošním roce. Přestože město na projekt 
dostalo stavební povolení a z výběrového 
řízení vzešel i dodavatel celého řešení, 
nakonec se zatím ve stávající podobě rea-
lizovat nebude. Projekt znovu prověříme, 
stejně tak zhodnotíme další možnosti, 
které by znamenaly menší zásah do cha-
rakteru ulice,“ sdělila starostka Šlapanic 
Michaela Trněná (Čisté Šlapanice).

OBČANŮM VADILY OSTRŮVKY 
I KÁCENÍ ZELENĚ

Město tak alespoň z části vyšlo vstříc 
občanům, kteří od začátku letošního roku 

proti vybudování přechodů s ostrůvkem 
aktivně vystupovali. Radnice v průběhu 
roku obdržela dvě petice, druhou z nich 
podepsalo 251 občanů. Signatáři poža-
dovali zastavení projektu a vypracování 
nového. Vadilo jim rozšiřování vozovky, 
nákladnost projektu, ale také kácení 
zeleně.

„Ostrůvky jsou špatně především proto, 
že jsou zbytečné a zbytečně nákladné. 
Z analýzy dopravy (pozn. redakce: signa-
táři petice si v březnu 2020 provedli vlastní 
analýzu dopravní situace v ulici) a přísluš-
ných norem vyplývá, že přechody nejsou 
v ulici Nádražní potřeba. Na Nádražní 
ulici nikdo nepřechází,“ přiblížil Tomáš 
Lejdar z petičního výboru s tím, že neak-
ceptovatelné je podle něj i každé zbytečné 
kácení stromů.

Podobně se k nákladnosti řešení 
s ostrůvky na sociální síti Facebook vyja-
dřoval i další člen petičního výboru Karel 
Buchta. „Bydlím na ‚Nádražce‘ třináct let 
a až na výjimky po ní chodím pěšky či na 
kole. Někdy je to vážně adrenalin, napří-
klad když prší a chodník kropí auta projíž-
dějící kalužemi neodtékající vody na kraji 
silnice. Nicméně potřebuji-li přejít, vidím 
půl kilometru na každou stranu a nemám 
zde strach ani o svoje děti. I tak samo-
zřejmě nemám problém s vybudováním 
přechodů. Co mi vadí, je současný projekt 
a jeho cena. Prostě význam neodpovídá 
investici,“ uvedl.

BEZ KÁCENÍ, STAVEBNÍCH 
ÚPRAV, ALE S MÉNĚ AUTY

Aktuálně zastavený projekt by tak 
mohlo v následujících měsících nahra-
dit nové řešení. „Existuje více variant, 
jakým způsobem lze dopravní situaci 
řešit. Jednou z nich je vybudování pře-
chodu pro chodce při zachování stávající 
šířky vozovky sedm metrů. Dle přísluš-
ných norem a předpisů je maximální délka 
nového přechodu 6,5 metru, ale v místech, 
kde po komunikaci jezdí autobusy IDS, 
souhlasí policie s šířkou přechodu sedm 
metrů,“ nastínil Vojtěch Vybíral, vedoucí 

oblasti Střed Správy a údržby silnic Jiho-
moravského kraje.

Právě tato varianta je nyní podle sta-
rostky města Michaely Trněné ve hře. 
V novém projektu, kterým se po zhod-
nocení Policií ČR následně bude zabývat 
rada města, by tak mělo být navrženo – 
podobně jako v tom minulém – řešení ve 
dvou místech ulice Nádražní, tedy u kři-
žovatek s ulicemi Tyršova a Štefánikova. 
Tentokrát ovšem bez ostrůvků a také nut-
nosti dalších stavebních úprav.

„V případě křižovatky s ulicí Tyršova by 
se mělo jednat o klasickou zebru. U kři-
žovatky s ulicí Štefánikova by pak mohlo 
vzniknout místo pro přecházení. Přesná 
poloha obou řešení vyplyne až z projektu. 
V původní verzi byl ke kácení určen jeden 
vzrostlý a pravděpodobně dva menší 
stromy. Zásahy do zeleně chceme nyní 
ještě více zredukovat, proto budeme hledat 
řešení, které by se v ideálním případě aleje 
stromů v Nádražní ulici vůbec nedotklo,“ 
dodala Michaela Trněná.
Čemu se ale město v návaznosti na nové 

řešení přecházení ulice nevyhne, bude 
podle starostky rušení některých par-
kovacích míst. Auta zaparkovaná příliš 
blízko přechodu či místa k přecházení by 
omezovala rozhledové poměry na nich 
a zvyšovala nebezpečí nehody. Počet 
zrušených parkovacích míst v ulici zatím 
není možné odhadnout, přesná čísla 
budou známa až po vypracování nového 
projektu.

Martin Bořil

Město hledá řešení přecházení v ulici Nádražní 
s minimálními zásahy do zeleně.
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MĚŘENÍ HLUKU Z DOPRAVY
VE ŠLAPANICÍCH A BEDŘICHOVICÍCH

Hluk ze železniční dopravy byl měřen 5. lis-
topadu. Na základě naměřených hodnot 
bylo autorizovanou laboratoří konstato-
váno, že ekvivalentní hladiny akustického 
tlaku v místech chráněného venkovního 

prostoru staveb (v místech měření) nepře-
kračují hygienický limit 55 dB v denní době 
ani limit 50 dB v noční době.
Měření hluku ze silniční dopravy zatím 
kvůli významnému poklesu množství pro-

jíždějících vozidel neproběhlo. Provedeno 
bude po ukončení jednotlivých omezení. 
Aktuální předpoklad termínu měření je jaro 
2021. O výsledcích bude město informovat.

Michal Klaška

Město Šlapanice podalo na základě podnětů občanů žádost na Krajskou hygienickou stanici v Brně o provedení měření hluku 
ze železniční dopravy v blízkosti zastávky u ulice Jungmannova a Brněnská Pole a také ze silniční dopravy v Bedřichovicích. 
Měření měla proběhnout letos na jaře, kvůli omezením souvisejícím s pandemií onemocnění covid-19 však doposud nebyla 
provedena. Město si proto objednalo vlastní měření.

CYKLOSTEZKY NA ŠLAPANICKU
MÍŘÍ DO DALŠÍ ETAPY

V září skončila výstavba I. etapy cyklostezek na Šlapanicku, která zahrnuje čtveřici úseků Brno-Slatina – Šlapanice, Poně-
tovice–Kobylnice, Kobylnice–Sokolnice a Sokolnice–Telnice. Práce trvaly čtrnáct měsíců včetně zimní přestávky. Nové úseky 
cyklostezek již hojně využívají cyklisté, chodci, běžci, maminky s kočárky i sportovci na kolečkových bruslích.

V rámci ukončení první etapy proběhla 
také závěrečná kontrolní prohlídka. V sou-
časné době pracujeme na vyúčtování dotace 
a ve spolupráci s obcemi připravujeme výkup 
pozemků a činíme další kroky potřebné k úpl-
nému ukončení akce i po administrativní 
stránce.

Proběhlo také výběrové řízení na stavbu 
další etapy, do které patří úseky Jiříkovice–
Blažovice a Kobylnice–Prace. Stavba byla 
vysoutěžena za 18,9 milionu korun, dotace 
je schválena ve výši 90 procent z uznatelných 
nákladů. V současné době se ještě dokončuje 
výběrové řízení na banku, která dílo předfi -
nancuje, protože dotace se proplácí až zpětně.

Zároveň probíhaly také přípravné práce na 
třetí etapě cyklostezek, kterou plánujeme na 

Pozořicku. Podali jsme předběžnou žádost 
o dotaci v rámci brněnské metropolitní oblasti, 
která nám byla v říjnu schválena, a také jsme 
podali žádost o vydání územního rozhodnutí. 
Pro první část třetí etapy cyklostezek, která by 
měla spojit Brno-Líšeň, Podolí, Velatice a Tva-
rožnou, již bylo územní rozhodnutí vydáno 
a čekáme na nabytí právní moci. Na to bude 
navazovat žádost o poskytnutí dotace z dotač-
ního programu IROP Ministerstva pro místní 
rozvoj. Pokud bude dotace schválena, budeme 
příští rok připravovat realizaci této akce.

Na druhé části třetí etapy nastaly v rámci 
územního řízení komplikace, které znemož-
nily jeho pokračování a budeme dál pracovat 
na tom, aby se i tato část podařila. V tomto 
případě je třeba dořešit vlastnické vztahy 

a získat všechny potřebné doklady k vydání 
územního rozhodnutí. K některým z nich 
byly vzneseny námitky a podána odvolání. 
Věříme, že v dalším kole se tyto sporné zále-
žitosti podaří dořešit.

Děkujeme za spolupráci společnosti SWI-
ETELSKY stavební, s. r. o., která odvedla na 
první etapě dobrou práci, a to i přesto, že ji 
zdržely některé okolnosti, které nemohl ani 
náš svazek, ani zhotovitel ovlivnit.

Věříme, že si na nové úseky cyklostezek 
najdou cestu všichni ti, kdo tam chtějí sporto-
vat anebo se rekreovat, a doufáme, že i druhá 
etapa proběhne hladce bez větších komplikací.

Rudolf Staněk,
manažer 

Dobrovolného svazku obcí Šlapanicko

Čtveřici nových úseků cyklostezek obyvatelé Šlapanic a okolních obcí mohou užívat od září 2020.
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Z MĚSTAZ MĚSTA

MĚSTO NAKOUPILO ENERGIE NA DALŠÍ DVA ROKY
UŠETŘÍ TÍM SKORO MILION KORUN

NOVÉ PARKOVIŠTĚ U HŘBITOVA

K nákupu si město vybralo energetický trh 
Českomoravské komoditní burzy Kladno. 
„Vedle nízkých cen elektřiny a rekordního 
zlevnění plynu nám burzovní makléři pomohli 
s administrací celého procesu, což je v současné 
náročné době velmi užitečné,“ uvedl místosta-
rosta Šlapanic Michal Klaška.

„My jsme si zvolili termín nákupu a sta-
novili limitní ceny, za které jsme ochotni 
energie nakoupit. Vše ostatní už proběhlo 
automaticky v elektronickém systému 
burzy, včetně snížení ceny oproti našemu 
limitu a vystavení kupních smluv,“ dodal 
místostarosta.

Dodávky zemního plynu se městu a jeho 
organizacím zlevní o třicet procent, díky 
čemuž městský rozpočet v příštích letech 
ušetří tři čtvrtě milionu korun. Cena elek-
třiny klesne oproti letošku o deset procent 
a úspora se tak vyšplhá na 170 tisíc korun.

Radim Dočekal

V případě samotného rozšíření hřbitova 
budou v nejbližších měsících probíhat jed-
nání s vlastníky pozemků a bude se připra-
vovat projektová dokumentace k získání 
patřičných povolení. Samotná realizace je 
plánována na jaro 2022.
Termíny: Po ukončení VŘ na zhotovitele, 
předpoklad zahájení jaro 2022
Cena: Bude známa po ukončení VŘ
Zhotovitel: Bude znám po ukončení VŘ

Jakub Mikšovský

Šlapanice výhodně nakoupily na komoditní burze energie na příští dva roky. Dodávky se tím radnici podařilo výrazně zlevnit, 
cena zemního plynu dokonce klesne na nejnižší úroveň, za kterou jej kdy město odebíralo. Náklady na energie pro městský 
úřad, školy a společnost zajišťující technickou údržbu města SATESO, s. r. o., klesnou o 22 procent. Městský rozpočet tím ušetří 
skoro milion korun.

Součástí projektu rozšíření městského hřbitova ve Šlapanicích je i nové parkoviště. Dokončeno bylo v září a jeho kapacita činí 
50 míst. Parkoviště je umístěno vedle hřbitova, příjezd na ně je z ulice Zemědělská.

Čtveřici nových úseků cyklostezek obyvatelé Šlapanic a okolních obcí mohou užívat od září 2020.

Vyhlašujeme anketu Sportovec roku 2020 města Šlapanice. Své favority může přihlásit každý, jednotlivec i sportovní oddíl, 
na e-mail info@slapanice.cz. Konečný termín pro sběr nominací je 31. 1. 2021.

Soutěžit se bude v těchto kategoriích:
  Sportovec roku – muži 

(trvalé bydliště ve Šlapanicích)
  Sportovec roku – ženy 

(trvalé bydliště ve Šlapanicích)
  Sportovec roku – talent 

(trvalé bydliště ve Šlapanicích, věk do 
18 let)

  Sportovní kolektiv – šlapanický oddíl
V nominaci je důležité uvést jméno a pří-
jmení nominovaného, bydliště, sport, 
který provozuje, oddíl ve kterém působí, 
soutěž, kterou hraje a nejlepší umístění, 
případně individuální úspěchy. Je možné 
také doplnit komentář, proč nominujete 
zrovna daného sportovce.

VYHLAŠUJEME ANKETU
SPORTOVEC ROKU 2020

Slavnostní vyhlášení loňského ročníku ankety.
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SBĚRNÁ MÍSTA A SVOZ TŘÍDĚNÉHO ODPADU
VE ŠLAPANICÍCH

Šlapanice se již několik let snaží zodpovědně přistupovat k třídění odpadu. Na území města dnes lidé mohou využít dvě sběrná 
střediska a také 34 stanovišť pro shromažďování tříděného odpadu. Kompletní seznam míst, kde lze plast, papír, bioodpad či 
sklo ukládat, najdete v přiloženém seznamu a na mapě.

Svoz odpadu probíhá ve Šlapanicích v pra-
videlných intervalech. Město proto apeluje 
na občany, aby v případech, že je sběrné 
místo již plné, nenechávali svůj odpad 
mimo určené nádoby. Svozová fi rma takové 
odpadky neodveze a na jejich odklizení musí 
být povolána Správa nemovitostí města Šla-
panice, což stojí nemalé prostředky.

Buďme tedy, prosím, ohleduplní a šet-
řeme fi nance města, které se pak dají pou-
žít smysluplnějším způsobem.

Jakub Mikšovský

MAPA STANOVIŠŤ
TŘÍDĚNÉHO ODPADU

STANOVIŠTĚ PRO SHROMAŽĎOVÁNÍ TŘÍDĚNÉHO ODPADU
plast, sklo, papír, bioodpad (1100 l) 

Tyršova pod sokolovnou 
Hybešova – Husova 
Jiráskova 
Švehlova – u garáží
Švehlova – před BD 1494/67
Švehlova – u BD 1762/64a
Lidická – u Cukrovaru
Riegrova – u hasičky 
Masarykovo náměstí
Nerudova
Brněnská – Těsnohlídkova /nové sídliště/
Brněnská – u pískoviště /nové sídliště/ 
Brněnská – nad Lípou /nové sídliště/ 
Brněnská – u obchodu /nové sídliště/ 
Brněnská – Tuřanka /staré sídliště/
Brněnská – u BD 1358/101
Brněnská Pole – u vlakové zastávky
Brněnská pole – u BD 1876/18
Brněnská pole – u kruhového objezdu
Brněnská pole – u trafostanice
Karla Čapka – u zdravotního střediska 
Slunná 
Hřbitovní – u Základní školy
Akátová
Bedřichovice – u kulturního domu 
Bedřichovice – Studýnky 
Bedřichovická – u mostu 
Jiříkovská – 8.Května 

plast, sklo čiré, sklo barevné, papír
plast, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, sklo čiré, sklo barevné, bioodpad
plast, papír
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír
plast, sklo čoré, sklo barevné, papír
plast, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, sklo barevné, papír
plast, sklo čiré, sklo barevné
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír
plast, papír, bioodpad
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír
plast, papír
plast, papír
plast, papír
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, papír, bioodpad
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, papír
plast, sklo čiré, sklo barevné, papír, bioodpad
plast, papír
bioodpad, plast
bioodpad

SBĚRNÉ DVORY
Středisko sběrného odpadu – Dlouhá č. p. 1157
Středisko sběrného odpadu – Zemědělská
Provozní doba SSO:  
www.slapanice.cz/sberna-strediska-odpadu/

STANOVIŠTĚ 
PRO SHROMAŽĎOVÁNÍ 
TŘÍDĚNÉHO ODPADU 
bioodpad (5 m3)

Hybešova – u hřiště
Lipová, Bedřichovice – za kapličkou
Nádražní – parkoviště nad hřištěm
Ponětovská – křižovatka s ulicí Václavskou
Sušilova – křižovatka s ulicí Těsnohlídkova 
Štefanikova – v zatáčce

TERMÍNY SVOZU 
KONTEJNERŮ 
S TŘÍDĚNÝM ODPADEM
Plast: 1x týdně, lichý týden ve středu, 
sudý týden ve čtvrtek
Papír: 1x týdně, sudý týden ve středu, 
lichý týden ve čtvrtek
Sklo: 1x za dva týdny, vždy v lichou 
sobotu, oba druhy současně
Bioodpad: 1x týdně, sudý týden ve čtvrtek, 
lichý týden v úterý
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Z MĚSTA

SVOZOVÝ KALENDÁŘ

Bio Plast pytle Papír pytleSměsný komunální odpad 

ŠLAPANICE 2021

2021
Dny v týdnu Týden

číslo 2021
Dny v týdnu Týden

čísloPo Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne

Le
de

n

28 29 30 31 1 2 3 53

Če
rv

en
ec

1 2 3 4 26

4 5 6 7 8 9 10 1 5 6 7 8 9 10 11 27

11 12 13 14 15 16 17 2 12 13 14 15 16 17 18 28

18 19 20 21 22 23 24 3 19 20 21 22 23 24 25 29

25 26 27 28 29 30 31 4 26 27 28 29 30 31 30

Ún
or

1 2 3 4 5 6 7 5

Sr
pe

n

1 30

8 9 10 11 12 13 14 6 2 3 4 5 6 7 8 31

15 16 17 18 19 20 21 7 9 10 11 12 13 14 15 32

22 23 24 25 26 27 28 8 16 17 18 19 20 21 22 33

Bř
ez

en

1 2 3 4 5 6 7 9 23 24 25 26 27 28 29 34

8 9 10 11 12 13 14 10 30 31 35

15 16 17 18 19 20 21 11

Zá
ří

1 2 3 4 5 35

22 23 24 25 26 27 28 12 6 7 8 9 10 11 12 36

29 30 31 13 13 14 15 16 17 18 19 37

Du
be

n

1 2 3 4 13 20 21 22 23 24 25 26 38

5 6 7 8 9 10 11 14 27 28 29 30 39

12 13 14 15 16 17 18 15

Ří
je

n

1 2 3 39

19 20 21 22 23 24 25 16 4 5 6 7 8 9 10 40

26 27 28 29 30 17 11 12 13 14 15 16 17 41

Kv
ět

en

1 2 17 18 19 20 21 22 23 24 42

3 4 5 6 7 8 9 18 25 26 27 28 29 30 31 43

10 11 12 13 14 15 16 19

Li
st

op
ad

1 2 3 4 5 6 7 44

17 18 19 20 21 22 23 20 8 9 10 11 12 13 14 45

24 25 26 27 28 29 30 21 15 16 17 18 19 20 21 46

31 22 22 23 24 25 26 27 28 47

Če
rv

en

1 2 3 4 5 6 22 29 30 48

7 8 9 10 11 12 13 23

Pr
os

in
ec

1 2 3 4 5 48

14 15 16 17 18 19 20 24 6 7 8 9 10 11 12 49

21 22 23 24 25 26 27 25 13 14 15 16 17 18 19 50

28 29 30 26 20 21 22 23 24 25 26 51

27 28 29 30 31 52

13



Z MĚSTA

INFORMACE Z RADY MĚSTA
Uvádíme nejdůležitější informace z 63.–

67. schůze Rady města Šlapanice.

Na 63. schůzi dne 16. 9. 2020 rada města 
schválila:
 Dodatek č. 1 ke smlouvě s příkazníkem 

EPS Biotechnology, s. r. o., Kunovice. 
Důvodem je zjištění, že je nutné provést 
demolici objektu C a současně sanaci 
podloží. Supervizor doložil rozpočet 
vícenákladů v částce 92 645 korun bez 
DPH.

 Výpověď veřejnoprávní smlouvy 
o výkonu obecní policie uzavřené mezi 
městem Šlapanice a obcí Moravany 
k 31. 12. 2020.

 Smlouvu o dílo na akci „Rekultivace 
skládky ve Šlapanicích“ se společností 
Dekonta, a. s., Dřetovice.

 Záměr na budoucí pronájem nebyto-
vých prostor (restaurace) a zahrádky 
v nově budovaném objektu „Dům 
v parku“.

 Vrácení dobrovolného peněžitého 
příplatku mimo základní kapitál 
společnosti Sateso, s. r. o., ve výši 
4 700 000 korun jedinému společní-
kovi – městu Šlapanice.

Udělila souhlas:
 Základní škole Šlapanice k přijetí 

daru k uhrazení stravného pro před-
pokládaných 15 žáků za školní rok 
2020/2021 od společnosti WOMEN 
FOR WOMEN, o. p. s., Praha, v cel-
kové výši 79 680 korun.

Na 64. schůzi dne 25. 9. 2020 rada města 
schválila:
 Dodatek č. 5 ke smlouvě s dodavate-

lem Dekonta, a. s., Dřetovice. Hlavním 
důvodem bylo zjištění silné kontami-
nace pod objektem C. Celkový fi nanční 
nárůst činí 16 917 389,09 koruny bez 
DPH a bude čerpán z předem stano-
vené rezervy. Opatření bylo schváleno 
Ministerstvem životního prostředí, 
supervizorem a technickým dozorem 
investora.

Na 65. schůzi dne 30. 9. 2020 rada města 
schválila:
 Kupní smlouvu na akci „Samoob-

služný platební automat – 2 ks“ od 
společnosti DILERIS, a. s., Ostrava. 

Automaty budou napojeny na stávající 
systém VERA, platby bude možno pro-
vádět jak v hotovosti, tak platebními 
kartami. Jeden automat bude umís-
těn na podatelně v budově městského 
úřadu v ulici Opuštěná v Brně, druhý 
na fi nančním odboru Městského úřadu 
Šlapanice na Masarykově náměstí.

 Darovací smlouvu o poskytnutí fi nanč-
ního daru 12 000 korun mezi městem 
Šlapanice jako dárcem a Sborem dob-
rovolných hasičů Bedřichovice jako 
obdarovaným.

 Záměr na pronájem nebytových pro-
stor (hospoda, sklad, WC) v objektu 
občanské vybavenosti KD Bedřicho-
vice, ulice Jižní 2.

 Přípravu prací na zřízení denního sta-
cionáře v domě s pečovatelskou služ-
bou, který je v souladu se Strategickým 
plánem města. Předpokládané datum 
otevření je rok 2022.

 Záměr přípravy dočasného územního 
opatření o stavební uzávěře pro loka-
litu „Brněnská Pole“ a Trý (Troje), a to 
s ohledem na veřejné projednání územ-
ního plánu města Šlapanice a ochranu 
území města před zástavbou.

Vydala:
 Nařízení o rozsahu, způsobu a lhů-

tách odstraňování závad ve schůd-
nosti chodníků, místních komunikací 
a průjezdních úseků silnic a vymezení 
místních komunikací a chodníků, na 
kterých se pro jejich malý dopravní 
význam nezajišťuje sjízdnost a schůd-
nost odstraňováním sněhu a náledí, 
a Plán zimní údržby místních komuni-
kací pro období 2020–2021 s účinností 
dnem vyhlášení.

Na 66. schůzi dne 14. 10. 2020 rada 
města schválila:
 Dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo na 

rekultivaci skládky a odstraňování 
skládkové vody prostřednictvím čis-
tírny odpadních vod se společností 
Sateso, s. r. o., Šlapanice.

 Přijetí účelové fi nanční podpory ve výši 
5 000 korun za plnění závazku veřejné 
služby na sociální službu s názvem 
Pečovatelská služba.

 Zadávací dokumentaci na akci „Strate-
gie a komunikační kampaň pro zvýšení 
počtu obyvatel s trvalým bydlištěm ve 
Šlapanicích“.

Na 67. schůzi dne 27. 10. 2020 rada 
města schválila:
 Darovací smlouvy na proplacení star-

tovného na akci Sportuj se Zdravým 
městem Šlapanice mezi městem a Pet-
rou Valešovou, Michaelou Syrovou 
a Josefem Syrovým. 

Zamítla:
 Žádost TJ Sokol Šlapanice na snížení 

nájemného v tělocvičně Základní školy 
Šlapanice pro víkendové aktivity (sou-
těžní utkání) oddílu volejbalu družstva 
dospělých pro rok 2020/2021.

Vzala na vědomí:
 Návrhy stavby ve variantě č. 1 Rekon-

strukce a variantě č. 2 Novostavba pro 
„Projekt budovy MŠ Husova“ zpraco-
vané fi rmou ČTYŘSTĚN, Brno, Černá 
Pole, a schválila variantu č. 2.

Josef Kopecký

Poznámka: 
Podrobnější informace na-
jdete na webových strán-
kách města nebo v písemné 
formě na sekretariátě sta-
rostky na Městském úřadě 

Šlapanice, Masarykovo náměstí 100/7, 
2. patro.

Vážení občané,
po sedm roků byl pravidelnou pří-
lohou prosincového čísla Šlapanic-
kého zpravodaje stolní kalendář 
tematicky zaměřený na naše město. 
Občané jej dostávali zdarma spolu 
s posledním výtiskem zpravo-
daje.  Z ekonomických důvodů 
jsme byli nuceni vydání kalendáře 
na rok 2021 pozastavit, za což se 
Vám tímto omlouváme. Věříme, že 
v příštím roce se znovuvydávání 
městského kalendáře podaří obno-
vit

Redakce ŠZ 
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Pro nepřízeň počasí jsme sice neměli mož-
nost se sejít na hostině všichni společně na 
zahradě školky, ale to jsme si vynahradili při 
jiné akci. Hvězdičku totiž navštívili pánové 
z oboru kynologie a jejich šikovní pejsci, kteří 
nám předvedli, co všechno umí a dokážou.

Krásně užít si umíme také den svatého 
Michaela. Děti překonávaly obavy a strachy 
prolézáním strachových pytlů, nebo dokonce 
při boji s drakem. Všem na vědomost dáváme, 
že máme ve školce velké hrdiny, kteří se ani 
toho největšího draka nebojí, a všechny prin-
cezny tak byly zachráněny.

Další zábavné dopoledne jsme zažili díky 
sférickému kinu a Malé technické univerzitě. 
Naši předškoláci také každý týden pravidelně 
podnikají výpravu za cvičením do Orlovny, 
kde není žádná překážka, se kterou by si 
nedokázali poradit. Ani ostatní děti z Hvěz-
dičky se sportu nebojí. Zapojili jsme se proto 
do projektu s názvem Se Sokolem do života 
– Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky.

Jak všichni určitě víte, po světě lítá – jak 
my říkáme – bacil, který se nevyhnul ani naší 
mateřské škole. Ta proto musela na nějakou 
dobu svoje brány uzavřít. Naši předškoláci 
se vzdělávali díky distanční výuce, kdy jim 
hvězdičková pošta přinesla nějaký ten pra-
covní list, dala návod ke společenské hře 

nebo se počítač rozezněl veselou písničkou. 
Tímto našim „předškolákům“ a jejich rodi-
čům velice děkujeme za spolupráci, která byla 
v této době velmi zapotřebí, a pevně věříme, 
že se nám už „bacil“ bude vyhýbat tím největ-
ším horním obloukem, který si děti v mateř-
ské škole pořádně natrénují. Děkujeme i za 
zaslání vašich domácích videí.

MARTINA NA BÍLÉM KONI DĚTI 
STIHLY I LETOS, DO ŠKOLKY SE 
VRÁTILY 9. LISTOPADU

Abychom si podzimní dny zpestřili, roz-
hodli jsme se i letos podniknout 11. 11. 
výpravu za svatým Martinem, který v tento 
den slaví svátek. Nezapomněli jsme ani na 
legendu. Ta vypráví o Martinovi, jak se roz-
dělil o plášť s prochladlým chudým člověkem. 
A protože svůj svátek slaví v den, kdy začíná 
padat sníh, říká se, že svatý Martin přijíždí na 
bílém koni a s sebou přiváží zimu a první sníh.

A co myslíte? Podařilo se nám Martina 
vystopovat na našem tajném místě stejně jako 
loni? Ano! Stejně jako loni, tak i letos kolem 
nás projel na krásném bílém koni, a dokonce 
dětem přinesl i první vločky, které si doma 
daly za okno, aby jim pomohly ty pravé sně-
hové přivolat.

A proto si pamatujte tuto krátkou písničku 
a možná Martina na bílém koni příští rok uvi-
díte také.

Krásné nadcházející týdny a pevné zdraví 
přeje 

kolektiv MŠ Hvězdička

PODZIM V MATEŘSKÉ ŠKOLE HVĚZDIČKA
Děti v Mateřské škole Hvězdička měly možnost během září a října nejen poznat nové kamarády, ale také zažít mnoho zábavy 

při dodržování tradic naší mateřské školy. Jednou z nich je třeba Svatováclavská slavnost, kdy si společně ve třídách připravu-
jeme stoly hojnosti: stoly plné ovoce a zeleniny.

ŠKOLSTVÍ

Martin jede
(melodie – Pec nám spadla)

Martin jede, Martin jede, 
má bílého koníka,

koník cválá, Martin mává 
a k nám rychle utíká.
Těšíme se na Martina, 
jeho svátek slavíme,
brzy už tu bude zima, 

to přeci všichni víme.

Malá technická univerzita v MŠ Hvězdička.
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V letošním školním roce máme přija-
tých celkem 27 dětí, jedno dítě je inte-
grované, takže nám nadále pomáhá 
paní asistentka. V září nám ještě pomá-
hala na vycházkách paní učitelka, která 
vzhledem ke Covidu nastoupila dříve na 
mateřskou dovolenou a do MŠ již nedo-
chází. Během nouzového stavu a zavření 
škol, musela zůstat na OČR i paní asi-
stentka s dítětem v 1. třídě a my jsme 
zůstaly v MŠ pouze 2 paní učitelky. 

I přes pandemii a zavírání většiny MŠ 
v okolí, jsme jeli na plno a stále téměř 
v plném počtu dětí a bez omezení délky 
provozu. Práce byla opravdu náročná. 
Pro ochranu zdraví nemají rodiče přístup 
nahoru do prostor MŠ a předávají nám 
děti dole u vstupu do budovy. Musíme 
tedy děti s pomocí paní školnice převlé-
kat, vypravovat, chystat jim všechny věci 
a vodit je dolů rodičům. 

Vzdělávání dětí ve dvou je opravdu 
nelehké, hlavně proto, že paní ředitelka 
se potřebuje věnovat stále narůstající 
administrativní práci a učitelka je tak 
často s dětmi sama. Věnujeme se nadále 
jednotlivým tématům podle ročního 
období, kde dbáme na obsažení všech 
složek, výtvarné, pracovní, hudební, 
tělesné, rozumové, snažíme se vést děti 
k samostatnosti, učíme je slušnému cho-
vání, připravujeme školáky na vstup do 1. 
třídy. 

Během podzimu jsme pouštěli draka, 
vařili zeleninovou polévku a poprvé jsme 
ve školce šlapali zelí. Navíc jsme zapo-
jeni do několika projektů. Ukončili jsme 
projekt „Místo, kde žiji“ a vypracovali 
jsme fi nální prezentaci. Také jsme tvořili 
do výtvarné soutěže. Během roku nás 
čeká nový projekt s robotickou včelkou, 
na který jsme byli proškoleni. Přestože 
nejsou žádné akce, my se rozhodně nenu-
díme a nezastavíme se ani na chvilku. 
Na pobytu venku využíváme zahradu 
a novou cyklostezku, která se nám moc 
líbí a je pro naše vycházky jako stvo-
řená. Když je špatné počasí, cvičíme ve 
školce a plníme úkoly z projektu Sokola. 
Nyní vyrábíme dárečky, které bude obec 
v době adventu rozdávat občanům Poně-
tovic do schránek. 

Všichni musíme v MŠ dodržovat přís-
nější hygienická pravidla. Paní školnice 

neustále provádí potřebnou desinfekci 
všech prostor školy a věcí.

Všemi možnými prostředky se snažíme 
zvládat nynější situaci a zatím se daří, 
držíme se! 

Přejeme všem čtenářům hlavně hodně 
zdraví, jehož cenu jsme si v této době 
zvláště uvědomili a pěkné prožití vánoč-
ních svátků.

MŠ Ponětovice

PODZIM V MŠ PONĚTOVICE S PANDEMIÍ

ŠKOLSTVÍ

Děti si na podzim užily Svatováclavskou slavnost s přípravou dobrot z ovoce a zeleniny, ale i řadu dalších aktivit.
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Ani letos nebudou obyvatelé Šlapanic 
ochuzeni o společné zpívání vánočních 
skladeb v rámci projektu Česko zpívá 
koledy. 9. prosince se však nepotkají na 
Masarykově náměstí, jako tomu bylo 
ročníky minulé, ale zazpívat si mohou ze 
svých balkónů, oken či zahrádek. Vánoční 
skladby se totiž rozezní z městského roz-
hlasu v 18 hodin. 

„Je nám velice líto, že se v důsledku 
opatření letos nemohou pořádat žádné 

předvánoční akce na náměstí tak, jako 
předchozí léta. Už teď je jasné, že Vánoce 
tento rok nebudou takové, jaké je známe. 
Přemýšleli jsme proto, jak bychom mohli, 
alespoň z bezpečí domova, do Šlapanic 
vánoční atmosféru přitáhnout,“ vysvětluje 
nový nápad organizátorka projektu Hana 
Šimůnková.

 Stavět velké podium pro živou kapelu 
a sbor tedy letos město nebude. Ovšem 
jako připomínku společného setkání bude 

od 18 hodin na oblohu rozsvícen světelný 
kužel. „Doufejme, že nám bude počasí přát. 
Viditelný by měl být až z Brna. Velmi nás 
všechny potěší, když si lidé najdou čas, uvaří 
si třeba doma svařák nebo teplý čaj a z bez-
pečí domova si zazpívají pro radost,“ dopl-
ňuje a zve Hana Šimůnková

Lucie Šimůnková

ČESKO ZPÍVÁ KOLEDY 
Šlapanice budou zpívat koledy i letos. Místo společného koncertu na náměstí se koledy rozezní z městského rozhlasu 9. pro-

since 2020.

Šlapanické Vánoce budou letos bez pódia. O koledy ale lidé úplně nepřijdou.

Vážení občané,
z důvodu pandemie covid-19 se letošní Šlapanické Vánoce nebudou 

konat podle tradičního scénáře. Masarykovo náměstí vánočně 
vyzdobíme, ale setkávání osob bude umožněno pouze dle tabulek 

Ministerstva zdravotnictví PES (Protiepidemický systém). Sledujte 
proto informační média města, kde budou zveřejňovány aktuální 

informace v případě povolení některé akce. 
Na náměstí budete ale mít možnost využít Ježíškovu poštu a nebo 

přinést vlastně vyrobenou ozdobu a pověsit ji na vánoční strom. 
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Záznamy o orelské loutkové scéně jsou 
poměrně strohé. Dochovalo se jen několik 
úředních povolení z prosince 1939 až ledna 
1941. Jednalo se vždy o roční povolení 
a určení takzvaného obchodvedoucího, 
tedy zodpovědné osoby. Tím byl v orel-
ské jednotě bratr Bohumil Malý. V našem 
povídání se ale zaměříme na sokolskou 
scénu, která měla delšího trvání a z níž 
se dochovalo více historických archiválií, 
včetně samotných loutek.

S myšlenkou založit sokolské loutkové 
divadlo přišel bratr Antonín Slupský již 
v roce 1928. Tehdy se nabízela možnost 
odkupu staršího loutkového divadla od 
Sokola Líšeň. Návrh ale neprošel.

V roce 1929, jak je uvedeno v Kronice 
loutkářské lidové tvořivosti ve Šlapanicích, 
byla v květnu uspořádána Masarykovou 
ligou v Praze loutkářská výstava. Česká 
obec sokolská vyzvala své členstvo, aby se 
výstavy hojně zúčastnilo a zřídilo loutková 
divadla také ve svých jednotách. Za šlapa-
nickou jednotu byl na výstavu a společně 
s ní pořádaný sjezd delegován právě bratr 
Slupský, který posléze předal podrobnou, 
a především přesvědčující zprávu. Tím 
bylo rozhodnuto a souhlas k zřízení sokol-
ského loutkového divadla byl dán ještě 
v červenci téhož roku.

Od kladenského řezbáře Františka Jir-
kovského bylo objednáno původně 22 lou-
tek o výšce 60 centimetrů za celkovou cenu 
2 374 korun. Podle střihů, které pocházely 
z ateliérů akademických malířů Miroslavy 
Suchardové a Antonína Münzbergera 
z Prahy, ušili kostýmy dřevěných herců 
krejčí a švadleny z řad členstva. Jeviště, 
které vymaloval začínající akademický 
sochař Antonín Kalvoda, zřídil hospodář 
Jan Šedý a osvětlil je Leo Klevar. Několik 
dalších členů se přičinilo o drobné vyba-
vení malé scény a vše se připravovalo 
k slavnostní premiéře.

VSTUPNÉ BYLO KORUNA 
PRO DOSPĚLÉHO, 
PADESÁTNÍK PRO DÍTĚ

Licence byla udělena za poplatek 
20 korun a opona se slavnostně otevřela 
10. listopadu 1929. Hrála se výpravná hra 
o čtyřech jednáních Vodníkova Hanička, za 
doprovodu šesti hudebníků pod taktovkou 
Antonína Hamra. Vstupné činilo 1 korunu 
pro dospělé a 50 haléřů pro děti. Premi-
éry se zúčastnilo 700 osob a vybráno bylo 
445 korun. Náklady na pořízení celé scény 
činily v lednu 1930 celkem 7 172 korun, 
příjem za do té doby odehraná představení 
byl 1 425 korun.

Předsedou loutkového odboru se stal 
Antonín Slupský. V první sezóně 1929/30 
bylo sehráno 12 her a začátkem druhé 
sezóny byla uspořádána výstava loutek 
a pěti scén z již odehraných her. Při stej-
ném počtu her v druhé sezóně stoupla 
návštěvnost na 2 093 dětí a 354 dospělých.

Ve druhé polovině let třicátých začala 
aktivita členů souboru ochabovat, přesto 
bylo mezi lety 1929–1941 sehráno celkem 
74 her pro děti a dva kabarety pro dospělé. 
Loutky i vybavení scény byly postupem let 
doplňovány. Válečné roky 1941–1945 si 
vyžádaly sice nucenou přestávku, ale už 
9. června 1945 se pro sovětské a rumunské 
vojsko hrála hra o třech jednáních Vodní-
kova pomsta.

SÁDROVÉ LOUTKY LEHLY 
POPELEM, TY PŮVODNÍ SE 
NAŠLI PŘI REKONSTRUKCI

Během pěti poválečných let pak dřevění 
hrdinové sehráli ještě tři desítky loutko-
vých her. Poslední zápis v kronice Anto-
nína Slupského je z ledna 1954, kdy usi-
luje o zřízení stálého loutkového divadla 
v pionýrském domě v Tyršově ulici. Podle 
pamětníků se začalo po prvotních prů-
tazích opravdu hrát pod vedením Josefa 
Hanzla, což dotvrzuje i záznam v kulturní 
kronice Emanuela Vlčka: „Loutkový krou-
žek Pionýra v Domě mládeže sehrál v roce 
1969 pod vedením Josefa Hanzla 5 před-
stavení pro školní mládež a dvě představení 
mimo Šlapanice.“

Sokolská loutková scéna byla ale pro 
malý sál pionýrského domu příliš roz-
měrná a tak byla pořízena scéna nová 
s menšími sádrovými loutkami. V pionýr-
ském domě se hrálo až do poloviny 70. let, 
avšak v roce 1979 lehla scéna se všemi 
loutkami a vybavením popelem, spolu 
s celým pionýrským domem.

K průkopníkům sokolského loutkového 
divadla patřili kromě zakladatele a prv-
ního vedoucího scény Antonína Slupského 
také Josef Macháček, Matěj Novotný, Josef 
Hanzl, Josef Sova, Ludvík Pokorný, Andě-
loslav Fojtl, Osvald Drápal, Josef Badal 
a mnozí další.

ŠLAPANICKÉ OCHOTNICKÉ DIVADLO 
DŘEVĚNÍ HERCI V LETECH 1929–1954

Seriál o sokolském divadle zakončíme kapitolou o dřevěných hercích, tedy o loutkovém divadle. Tato divadla mají v českých 
zemích tradici několik století a velké oblibě se těšila ve 20. a 30. letech minulého století. Jen ve Šlapanicích působily hned dvě 
tyto scény. Sokolská od roku 1929 a o deset let mladší orelská od roku 1939.
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Dřevění herci odpočívali více než třicet 
let za galerií hlavního sálu sokolovny, a to 
až do roku 1982, kdy byly loutky při gene-
rální opravě jeviště náhodně objeveny. 
Během dalších tří let je postupně opra-
vil a zrestauroval Jiří Přichystal a nové 
kostýmy ušily Věra a Vlasta Anstošovy 

a Jarka Hloušková. Od té doby byly loutky 
v úschově jejich obnovitele a občas vysta-
vovány při různých divadelních akcích. 

Po dostavbě nové tělocvičny v bývalém 
kinosále a úpravách přilehlých prostor 
hlavního sálu by měla vzniknout malá 
galerie, kde bude k vidění část sokolského 

loutkového divadla, starého více než 
90 roků.

Josef Kopecký 
ve spolupráci 

s Jaroslavem Rektoříkem, 
Jiřím Přichystalem 

a Tomášem Příkrým

P
packat – 1.zakopávat,2.kazit 
v pácu – v plánu
pačesy – vlasy
padouch – zlý člověk
být paf – velmi překvapen
pajcovat se – léčit se, potírat se
pajdat – kulhat, jít těžce
pajšl – 1.žaludek, 2.jídlo z vnitřností
pajtl – polní pych (krádež)
pakatel – velmi malý obnos
pakáž, plebs, póvl – sebranka
pakovat – balit, chystat se
pokundekl, papundekl – lepenka
palazor, palizor – deštník
palica – 1. hlava, 2. tvrdohlavý člověk
paluša, pajzl – hospoda nevalné úrovně
pančuchy, pančochy – punčochy
pangejt – obrubník
pantla – pentle, stuha
papírák – ořech s tenkou skořápkou
páprda – nerudný dědek
papula – 1. tvář, 2. vnitřek úst
parádní – 1. sváteční, 2. hezké
pásek – povrchní mladík
pasovat – 1. těsně přiléhat, 2. slušet
partyjja, plotna -  parta
patáky – léky- prášky
pátrcétla – smuteční oznámení, parte
pazóra – ruka
pčikat, pšikat – kýchat
pech – smůla
pejzy – proužky vlasů na spáncích

perza, portmonka – peněženka
pelest – čelní nebo postranní deska postele
pérka – sváteční pánská obuv
pérovat (někoho) – sekýrovat, kárat
perzóna – postava
pěry – ovocné knedlíky
mít pifku – mít na někoho spadeno
piglovat – žehlit
piglpléd –  žehlící prkno
piják – 1. klíště, 2. savý papír, 3. pijan
pingl, pinkl – číšník
pinglica pinklica – servírka
pinktlich – přesně
pindy – hloupé řeči
pižlat – nešikovně krájet
plac – 1. místo, 2. prostranství
plachta – prostěradlo
plenta – závěs, zástěna
pleskat – tleskat
plevky – majoránka
plezír – rozmar, schválnost
plkat – mluvit o nedůležitých věcech
být plonk – 1. bez peněz, 2. bez partnera
plyskýř – puchýř
pocaď – až sem, potud
pocuchat (jídlo) – nedojíst
početník, početnice – sešit a učebnice 
matematiky
podobenka – fotografi e
podrovnávka – barevně odlišená spodní 
část zdi
podvraťák – pes nejisté rasy
pokaď, pokavaď – 1. pokud, 2. kam až
polňačka – cesta mezi poli

pometlo – koště z proutí
pofi dérní – pochybný, podezřelý
popravovat (dobytek) – krmit 
posýpátko, posépátko – drobenka
potróblá – hloupá
poťóchle – potměšile
pošušňáníčko – dobrůtka
pozichrovat – pojistit
prakl – proutěný nástroj na klepání 
koberců
prazleta – náramek
pres – tlak
přespoláci – lidé z okolních vsí
prézle – strouhanka
prezvuřt – tlačenka
přifařit se – přidat se
prndat – žvanit
producírovat se – předvádět se
profl áknout – prozradit
prošustrovat – promarnit
prubovat – zkoušet
prve, prv – dřív
prostopášnica – žena, žijící nezřízeně
psina – legrace
psýcha – noční stolek se zrcadlem
pucovat – čistit
do pucu – do pořádku
pugét – kytice
pukrle – poklona
pulírovat – leštit
pulóvr, pulóver – svetr do V
pusa – 1. polibek, 2. ústa, 3. obličej
putna – nádoba na nošení uhlí
puťka – plachá, nenápadná osoba

ZTRACENÁ A ZTRÁCEJÍCÍ SE SLOVA VI

Využívám předvánočního vydání zpravodaje k poděkování těm spoluobčanům, kteří se během roku se mnou zastavili na šlapanic-
kých ulicích, abychom si popovídali na téma „ztrácejících se“ slov. Byl jich překvapivý počet. Většinou jsme postáli a zavzpomínali 
i na dávno minulá léta.
Díky patří i mým spolužákům, jejichž zásluhou přibyla do slovníčku řada výrazů z našeho mládí, na něž jsem si já nevzpomněla.

                                                                                                                                                                   Milada Láčíková
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VZPOMÍNKA NA ŽIVOT A DÍLO ŠLAPANICKÉHO OBČANA
ANTONÍNA MOSKALYKA

Rovnou devadesátku by letos oslavil jeden z nejslavnějších šlapanických obyvatel – Antonín Moskalyk. Vynikající český reži-
sér, který v roce 2006 podlehl onkologickému onemocnění, za svou kariéru získal řadu ocenění. Do paměti nejen šlapanických 
spoluobčanů se pak nesmazatelně zapsal díky seriálu Četnické humoresky. Pojďme se u příležitosti jeho nedožitých kulatin 
podívat na jeho život.

Antonín Moskalyk se narodil 11. listo-
padu 1930 v Chustu na tehdejší Podkar-
patské Rusi, která byla součástí Českoslo-
venska. Jeho otec, carský důstojník, sem 
utekl v roce 1918 před bolševiky z rodné 
Ukrajiny. Moskalykova matka pocházela 
z maďarského šlechtického rodu Galgoczi 
(Galgociů).

V roce 1939 rodina opustila Chust a pře-
stěhovala se na Moravu, do Šlapanic, kde 
jeho otec začal učit na základní škole. Zde 
se Antonín věnoval ochotnickému diva-
dlu (například jako herec v představeních 
Mordová rokle, Můj syn) stejně jako jeho 
sestra Magda (Dům u tří děvčátek, Úklady 
a láska, Mamzelle Nitouche). Byl také 
aktivním a nepřehlédnutelným sportov-
cem jako brankář SK Šlapanice a basket-
balista TJ Sokol Šlapanice.

Absolvoval gymnázium v Brně a po neú-
spěšných pokusech dále studovat pracoval 
jako pomocný dělník a konstruktér v První 
brněnské. V roce 1952 se stal na dva roky 
členem hereckého souboru Dědinského 
divadla Bratislava a od roku 1953 studo-
val režii na DAMU (4 roky byl asistentem 

Alfréda Radoka v Národním divadle). 
V roce 1959 začal pracovat v Českosloven-
ské televizi a byl jedním z jejích prvních 
režisérů.

OCENĚNÍ Z ITÁLIE, 
MONTE CARLA I JAPONSKA

Jeho prvním známějším fi lmem byla 
dnes již zapomenutá komedie Délka poli-
bku devadesát (1965). Ve stejném roce 
natočil pro televizi Modlitbu pro Kateřinu 
Horowitzovou podle předlohy Arnošta 
Lustiga. Tento fi lm získal Cenu kritiky na 
mezinárodním televizním festivalu v Itá-
lii a Zlatou nymfu na festivalu v Monte 
Carlu. Svým dalším celovečerním fi lmem 
Dita Saxová (1967) se vrátil k předlohám 
Arnošta Lustiga a i toto válečné drama 
bylo oceněno – tentokrát Zlatou mušlí na 
mezinárodním fi lmovém festivalu v San 
Sebastianu.

V první polovině 70. let Moskalyk úzce 
spolupracoval s belgickou televizí. V Bru-
selu natočil několik televizních inscenací 
a režíroval hry ve Vlámském národním 
divadle. Mezitím natočil nádhernou 
dvoudílnou adaptaci Babičky (1971), pro 
niž objevil mladou Libuši Šafránkovou. 
Z další televizní tvorby té doby stojí za 

povšimnutí Pozdní léto (1974), zajímavé 
psychologické příběhy ze současné rodiny 
s Věrou Galatíkovou, Danou Medřickou 
a Ladislavem Peškem.

Po několika letech pak Moskalyk znovu 
točil na Barrandově a výsledkem byla 
úspěšná pohádka Třetí princ (1982), 
která získala několik ocenění v domácích 
soutěžích. Po delší době se pak režisér 
vrátil k tematice dramatického osudu jed-
notlivce v kontextu druhé světové války. 
Film Kukačka v temném lese (1984) pat-
řil k mimořádně kvalitním snímkům své 
doby a ze tří ocenění je nutno vyzdvihnout 
cenu udělenou na mezinárodním festi-
valu v japonském Sapporu. V několika 
divadlech také pohostinsky režíroval. Šlo 
například o muzikál Kdyby tisíc klarinetů 
v Divadle Na zábradlí nebo balet Macbeth 
v Národním divadle.

NEJVĚTŠÍ SLÁVU MU PŘINESLY 
KRIMINÁLNÍ SERIÁLY

Největší divácký ohlas však získaly 
Moskalykovy kriminální televizní seriály 
– Panoptikum města pražského (1986), 
Dobrodružství kriminalistiky (1989) 
a Četnické humoresky (1997–2006), 
u nichž na scénářích a režii spolupracoval 

Antonín Moskalyk 

Antonín Moskalyk a šlapaničtí herci

20



KULTURA & SPORT

se svou dcerou Pavlínou Moskalykovou 
Solo.

Za zmínku stojí, že se jeden díl Četnic-
kých humoresek s názvem Loupežník 
(26. epizoda) odehrává na Podkarpatské 
Rusi, přičemž v něm vrchní strážmistr 
Karel Arazím vystupuje z vlaku na nádraží 
přímo v Moskalykově rodném Chustu. 
Díky vztahu ke Šlapanicím (v roce 1993 se 
jako čestný host zúčastnil oslav 100. výročí 
ochotnického sokolského divadla ve Šlapa-
nicích) Moskalyk angažoval do Četnických 
humoresek celou řadu šlapanických ochot-

níků i řadových občanů. Z ochotníků, kteří 
v „humoreskách“ dostali i mluvené role, lze 
jmenovat Petra Cupáka, Jiřího Přichystala, 
Josefa Krčila, Františka Karlíčka, Luboše 
Charváta, Františka Daňka, Milana Per-
nicu, Jana Míču, Zdenu Jarošovou, Elišku 
Rektoříkovou či Irenu Štefkovou.

Při natáčení třetí řady Četnických 
humoresek Moskalyk těžce onemocněl 
a 27. ledna 2006 ve věku 75 let zemřel 
v brněnském Masarykově onkologickém 
ústavu. Zbývající díly humoresek režijně 
odvedla jeho dcera Pavlína. Za svou fi l-

movou, a především televizní a divadelní 
tvorbu (vytvořil asi dvacet televizních fi lmů 
a 450 inscenací a televizních pořadů) získal 
Antonín Moskalyk celou řadu mezinárod-
ních ocenění a v roce 2005 byl v rámci tele-
vizních cen TýTý uveden do Síně slávy.

Jaroslav Rektořík 
ve spolupráci s Tomášem Příkrým

Použité zdroje: ČSFD.cz, Wikipedie, 
Kinobox.cz, databáze ŠOD
Foto: www.osobnosti.cz/antonin-moska-
lyk.php a František Daněk

V minulém roce vydalo město knihu Cukrovar ve Šlapanicích, která mapuje historii areálu cukrovaru, jenž v současné době 
prochází revitalizací. V půlce srpna se do redakce zpravodaje dostala žádost šéfredaktora Listů cukrovarnických a řepařských 
Bohuslava Marka o jeden recenzní výtisk. Recenzi, která v Listech následně vyšla, si můžete přečíst níže.

RECENZE KNIHY
CUKROVAR VE ŠLAPANICÍCH

Autor, kronikář Šlapanic – města dnes 
v těsné blízkosti Brna –, ve své knize 
zmapoval historii areálu místního cukro-
varu, významné osobnosti s ním spojené, 
vlastnické (i národnostní) poměry včetně 
provázanosti zde působících podniků 
s městem a životem jeho obyvatel. Sou-
částí hodnocené publikace je velký podíl 
obrazového materiálu (vyobrazení, foto-
grafi í či dokumentů a podobně), který 
vhodně doplňuje textovou část a pomáhá 
čtenářům vytvořit si o tématu plastičtější 
představu. Výhodou je kvalitní grafi cké 
zpracování knihy, včetně barevného tisku 
na křídovém papíru vyšší gramáže. Pub-
likaci rozčleněnou do jedenácti kapitol 
(kromě úvodu) uzavírá přehled literárních 
pramenů.

Šlapanický cukrovar byl založen jako 
rolnická akciová společnost v roce 1871, 
zpracování cukrové řepy v něm bylo zahá-
jeno 27. 1. 1872. Závod pak jako surovárna 
pracoval téměř šedesát let, poslední kam-
paň zde byla ukončena 1. 5. 1931. Akciová 
společnost pak zanikla fúzí do společnosti 
cukrovaru v Hodoníně k 1. 1. 1940. Areál 

bývalého cukrovaru sloužil poté fi rmám 
vyrábějícím střešní lepenky a další zboží, 
po válce především podnikům Dehto-
chema (1949–1965) a Brněnské papírny 
(1965–1993). V posledních desetiletích se 
areál pronajímal a byla zde prováděna lik-
vidace kontaminace z předchozího období. 
V roce 2017 odkoupilo průmyslový areál 
bývalého cukrovaru město Šlapanice, 
které zde chce dokončit sanace a revitali-
zovat jej jako nové městské centrum.

Lze patrně namítat, proč máme v našem 
periodiku připomínat cukrovar, který 
zanikl před téměř sto lety a který se nijak 
významně do historie oboru nezapsal. 
Myslím, že může posloužit jako modelový 
zástupce desítek podobných závodů. Těch, 
po kterých dnes často mnoho (či vůbec 
nic) nezbylo, ale které spoluvytvářely 
podobu našeho cukerního sektoru.

Blahoslav Marek

Převzato: Listy cukrovarnické a řepařské roč-
ník 136, číslo 9/10 – 2020

Josef Kopecký
Cukrovar ve Šlapanicích
Historie – současnost – budoucnost
Vydalo město Šlapanice, 2019, 1. vyd., 
formát B5, vazbaV2, 112 stran

CUKROVAR 
VE ŠLAPANICÍCH

HISTORIE – SOUČASNOST – BUDOUCNOST 
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ŠLAPANICKÝ RODÁK A LÉKAŘ, KTERÝ SE PROSADIL V USA
JIŘÍ HRDLIČKA

Ze Šlapanic přes útrapy protektorátu a komunistického režimu až do ordinace nedaleko Central parku v New Yorku. Tak by 
se dala jednou větou shrnout životní pouť lékaře Jiřího Hrdličky. Pojďme se podívat na příběh jednoho ze šlapanických rodáků, 
který se ve světě za hranicemi rodného města i státu rozhodně neztratil a který svým přístupem k lidem a oboru, v němž praco-
val, byl mnohým příkladem.

Manželům Hrdličkovým ze Šlapanic (ulice 
Palackého) se 25. prosince 1914 narodil syn, 
kterému bylo dáno křestní jméno Jiří. Naro-
dil se do rodiny strojního zámečníka Josefa 
Hrdličky a domácí dělnice a hospodářky 
na menší zemědělské usedlosti Karoliny 
Hrdličkové.

Nejednalo se o prvorozené dítě, v manžel-
ství se již v roce 1908 narodila dcera Božena 
Hrdličková (později provdaná Macháčková). 
Jiřího při vyrůstání ovlivňoval nejen vztah 
rodičů ke svým dětem, ale i vlastenectví 
a účast rodinných příslušníků na všeobec-
ném dění ve Šlapanicích. Veřejně činní byli 
zejména otec a bratranci – byli členy Sokola, 
divadelního spolku a oddanými vlastenci.

Po absolvování Veřejné chlapecké obecné 
školy (5 tříd) v letech 1921 až 1926 nastoupil 
od září 1926 do Čtvrté státní České reálky 
ve vnitřním Brně, tedy gymnázia, které 
studoval s výtečným prospěchem. Stu-
dium ukončil v červnu 1933 a přihlásil se 
na lékařskou fakultu brněnské Masarykovy 
univerzity. V podkladech je doloženo stu-
dium od roku 1934 s postupným skládáním 
jednotlivých zkoušek. Škola byla za okupace 
součástí zdravotnického systému protek-
torátu a následně za vlády jedné strany pře-
jmenována na Universitu Jana Evangelisty 

Purkyně. Součástí tohoto vzdělávacího 
komplexu byl vztah s brněnskou nemocnicí 
v ulici Pekařská, tedy dnešní Nemocnicí 
u Sv. Anny.

Jiří Hrdlička skládal při studiu, které vždy 
bral poctivě a vážně, jednotlivé zkoušky, až 
dospěl k samému závěru, poslední zkoušce 
z oboru porodnictví. Ta byla složena v den 
pro Československo tak památný a osudový, 
17. listopadu 1939. Po tomto datu došlo 
k uzavírání vysokých škol v protektorátu 
a k postupnému nasazování zdravotnického 
personálu do praxe pod vedením autorit, 
které univerzitní nemocnice v Brně měla 
v jednotlivých oborech. Jiří byl nasazen jako 
zdravotnický laborant, zřízenec, asistent 
a pomocná síla – zdravotnický personál.

Jako nedostudovaný medik, s mnoha slo-
ženými dílčími zkouškami, ale také s plat-
nými rigorózními zkouškami (dle pravidel 
plná a platná úřední státní zkouška), pak 
Jiří Hrdlička po osvobození Československa 
vykonal v roce 1945 poslední rigorózum ze 
všeobecného lékařství. V mladé Českoslo-
venské republice bylo nových a zkušených 
lékařů potřeba. Studium a praxe ve váleč-
ném týlovém prostředí byly uznány, takže 
budoucí lékaři mohli být jmenováni do lékař-

ského stavu a získali titul MUDr. Lékařská 
fakulta Masarykovy univerzity v Brně usku-
tečnila první poválečnou promoci 7. června 
1945 v aule právnické fakulty.

DO STRANY NEVSTOUPIL, PŘES 
VÍDEŇ ZAMÍŘIL DO USA

Jiří Hrdlička, nyní již MUDr. Jiří Hrdlička, 
nastoupil do svého ofi ciálního prvního pra-
covního poměru na I. chirurgickou kliniku 
v Brně ve Fakultní nemocnici u Sv. Anny. 
V roce 1947 byl odeslán na zahraniční stáž, 
aby v USA získal nové poznatky k léčbě 
interních chorob a chorob spojených s uro-
logickými potížemi a nádory. Odolal však 
tlakům na vstup do KSČ, což pro něj zna-
mená problémy. Z této doby je také znám ve 
Šlapanicích, neboť mnoho občanů bylo jeho 
pacienty.

Nabídky na získávání zkušeností v zahra-
ničí přicházely, ale také se stupňoval tlak 
a vydírání ze strany mocných funkcionářů. 
Jiří se pohyboval v několika zdravotnických 
zařízeních v Brně a také v Praze. Bohužel, 
tlak na něj nepolevoval, a tak padlo zásadní 
rozhodnutí – opustit rodné městečko i rod-
nou zemi. V té době již nebyl sám. Po delší 
známosti se oženil a se svojí chotí Jarmilou 

MUDr. Jiří Hrdlička v 90. letech.

Rodný dům Jiřího Hrdličky.
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Hrdličkovou (rozenou Gartsíkovou) ještě 
v Čechách založili rodinu. Dcera Zuzana 
Hrdličková se narodila v květnu 1963, tedy 
v době, která pro rodinu lékaře nebyla příliš 
šťastná.

V září 1964 MUDr. Jiří Hrdlička odešel 
z Československa. Důvody jeho tak vážného 
rozhodnutí jsou dohledatelné v archívech 
Moravského zemského muzea a v archívu 
University Brno. Nejen v té době odcházelo 
z Československa mnoho kapacit a odbor-
níků, neboť jim nebylo umožněno udržovat 
kontakt s odborníky v zahraničí, nemohli se 
svobodně vzdělávat a čelili nátlaku.

Jiří Hrdlička následně krátce pracoval 
v nemocnici ve Vídni. Díky příznivým okol-
nostem mohl v prosinci 1964 se svou man-
želkou a dcerou odcestovat do New Yorku 
v USA, kde nejdřív pracoval ve výzkumu 
a v noci sloužil v různých nemocnicích služby, 
aby si vydělal na slušné živobytí a mohl se 
profesně dále rozvíjet. V USA potřeboval 
získat licenci, bez které nemohl dál vykoná-
vat své poslání – povolání lékaře. Nakonec 
si otevřel soukromou praxi na Manhattanu 
v blízkosti známého Central parku. Jeho 
manželka mu byla stálou oporou a také nej-
bližším asistentem a partnerem v Lékařském 
domě, ordinaci pro urologii a chirurgii.

Svému povolání a poslání Jiří Hrdlička 
zasvětil celý život. Další děti již s manžel-
kou neměli, věnovali se nejen dceři Zuzaně, 
ale také široké české komunitě žijící v New 
Yorku.

NA RODNÉ MĚSTO NEZANE-
VŘEL, DO ŠLAPANIC SE VRACEL

Jiří Hrdlička po ukončení praxe a po 
tom, co umožnil své dceři Zuzaně studia 
na lékařské fakultě, odešel na zasloužený 
odpočinek. Později na konci 80. let se 
rodina přestěhovala na Floridu, kde 18. čer-
vence 2002 šlapanický rodák umírá. Jeho 
milovaná žena Jarmila, v rodinných kru-
zích nazývaná Zuzana, ho přežila o necelé 
tři roky.

Vzpomínám na chvíle, kdy zejména 
v 90. letech minulého století doktor Hrdlička 
navštěvoval rodné město i přátele nejen ve 
Šlapanicích. Některá jeho životní kréda 
mám stále ve svých životních hodnotách 
zakódovaná a snažím se jimi řídit. Život 
neměl lehký, ale pokud to šlo, pomáhal nej-
bližší rodině – jak svojí matce (Karolina 
Hrdličková zemřela v roce 1974), tak svojí 

sestře Boženě a neteři Věře Macháčkové, 
provdané Bohdanové.

Dcera Zuzana Hrdličková (provdaná Bur-
ges) stále žije v USA na Floridě a je lékařkou 
– oční specialistkou. Se svým manželem 
vychovali dnes již dospělého syna Jackoba.

Závěrem krátce k paní Jarmile Hrdličkové, 
dívčím jménem Gartsíkové. Je potomkem 

rodin Gartsíků a Odstrčílků z Brna, Brou-
mova a Nového Města na Moravě. V třetí 
větvi do 18. století je dohledáno spojení 
po matce na rod Bartelmusů, což byly dvě 
známé brněnské rodiny (bratři Bartelmu-
sové), které vlastnily strojírenské a později 
i elektrotechnické podniky v Brně.

Jiří Bohdan

Hrdličkovi 80. léta.

Dcera Zuzana Burges s manželem a synem Jackobem žije na Floridě.
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Když v roce 1848 zavládly nové pořádky 
a správa obce již nazávisela na majite-
lích panství, ale byla řízena celostátně, 
i nadále stáli v čele obcí majitelé největších 
selských usedlostí. Ve Šlapanicích stejně 
jako v mnoha jiných zemědělských obcích 
tento stav trval až do vzniku samostatné 
republiky v roce 1918. Roku 1848 usedl 
na rakouský trůn mladý, tehdy 18 letý 
panovník František Josef I., rozhodl se na 
doporučení svých rádců ve své obrovské 
říši pořádat za určité období celostátní 
sčítání lidu, které bude ku prospěchu jak 
lidu obecnému, tak panovnickému dvoru, 
například při vybírání daní. Za jeho pano-
vání proběhlo celkem šest celorakouských 
sčítání, poslední v roce 1910. Dodnes 

jsou tyto dokumenty uloženy v archivech 
a jsou cenným historickým pramenem. 
Za zlomové datum mezi feudálními sou-
pisy obyvatel a moderním sčítáním lidu 
lze označit I. celorakouské sčítání obyva-
tel provedené k 31. 10. 1857. U každého 
domu jsou uvedeny kromě majitele used-
losti všechny osoby spolubydlící, jejich 
data narození, vyznání, rodinný stav, 
společenské postavení (povolání), výměry 
polností a počty dobytka. Zajímavé je 
také řazení osob, první je majitel domu, 
pak jeho manželka, pak všichni synové, 
za nimi dcery, pak čeledíni a děvečky, 
pokud se jednalo o zemědělskou usedlost, 
a nakonec rodiče hospodáře-výměnkáři. 
Sčítacím komisařem při I. celorakouském 

sčítání ve Šlapanicích byl určen úředník 
scholasterie Haschka, který všechny domy 
obcházel a potřebné údaje zapisoval. Tak 
tomu bylo i v dalších celorakouských sčí-
táních. Za správnost odpovídal starosta 
obce ve Šlapanicích v té době Josef Zeman. 
V onom roce žilo v městečku 1648 obyva-
tel v 233 domech a některá jména jsou zde 
ještě zapsána ještě poněmčeně. Protože 
ale počty rodových jmen začaly skokově 
narůstat, budeme vždy v dalším desetiletí 
dopisovat pouze jména která za tu dobu 
přibyla, nikoliv však zanikla.

1857: Andosch, Ballaus, Balon, Beránek, 
Bernfeld, Beroün,  Bietsch, Boshammer, 
Božek, Braida, Brzobohatý, Buček, Bure-
sch,  Burian, Czuda, Čech, Červinka, 

RODOVÁ JMÉNA, ANEB
KDE MÁME SVÉ KOŘENY – DÍL TŘETÍ

V minulém čísle zpravodaje jsme si povídali o rodových jménech od druhé poloviny 17. století do čtvrtiny století 19. V našem 
dnešním díle zalistujeme v prvních dvou celorakouských sčítáních v letech 1857 a 1869.

Arch popisní 1869.
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KULTURA & SPORT

Černý, Čičatka, Daněk, Deiner, Dlapka, 
Dohnal, Doležal, Drlík, Duchaň, Dupal, 
Ehrenfest, Fabínek, Feith, Fiala, Fischer, 
Fitz, Flek, Foitl, Frölich, Füchs, Füchsa, 
Gebl, Grëschl, Habrla, Hadač, Háječek, 
Hájek, Hammer, Hanzl, Haüpt, Heger, 
Himmer, Hlaváček, Hofírek, Hofman, 
Hollas, Homola, Horáček, Horák, Horný, 
Hrabálek, Hrdlička, Hrčka, Hřebíček, 
Charvát, Chlup, Jahoda, Jelínek, Jenisch, 
Jetelina, Jochman, Jokel, Julínek, Julisch, 
Kadlátka, Kadlec, Kalivoda, Kallwoda, 
Kalous, Kebrle, Kepák, Kimess, Klewar, 
Klička, Klimesch, Kolečkář, Koneczny, 
Koníček, Köpler, Kossik, Košina, Kotz-
man, Koukal, Koutný, Krajíček, Kramář, 
Krbek, Krček, Krejčíř, Krtschma, Kříž, 
Kunz, Kuklínek, Lahoda, Lassl, Laüsch, 
Lazar, Ledvina, Liškutin, Lixamer, Löw, 
Macíček, Macháček, Mandl, Marcinka, 
Masnička, Matoušek, Matula, Melichar, 
Merhálek, Merhout, Měřínský, Miču-
nek, Mikulášek, Milys, Mittler, Moučka, 
Možný, Mrázek, Mrkvica, Müller, Nady-
máček, Navrátil, Nebl, Neümann, Novák, 
Novotný, Ondra, Ondraschek, Pallan, 
Palanda, Pánek, Pantůček, Papoušek, 
Paulík, Pecina, Pekáč, Perouta, Petlach, 
Pilz, Plotěný, Pohorský, Poisl,  Pokorný,  
Pospíšil, Pouchlý, Pražák, Procházka, 
Prokeš, Pruskovský, Příkrý, Psota, Ries, 
Richter, Ritschl, Rožek, Řeholka, Řičá-
nek, Sedláček, Seikora, Sekanina, Schaf-
ranek, Schestag, Schlesinger, Schöll, 
Schlöz, Schmid, Schmiedek, Schnaubelt, 
Siegl, Sigmind, Skotal, Skřipač, Skřivá-
nek, Smolník, Soldán, Steyskal, Storich,  
Stražovský, Strejček, Streit, Střeštík, Svo-
boda, Syrový, Šebeček, Šebela, Šimeček, 
Špondr, Šterc, Štolfa, Švanda, Švestka, 
Šujan, Teichman, Tesař, Thuma, Tošnar, 
Uhřík, Valoušek, Vaňáček, Veselý, Vzácný, 
Walehrach, Wáleček, Wálek, Weber, Wei-
ner, Weithofer, Welan, Wirzinger, Wla-
dek, Wodička, Woitěch, Wolejník, Wolf, 
Wotava, Woškeruša, Wrána, Zahradní-
ček, Zeman a Zwitag.

O dvanáct let později proběhlo II. celo-
rakouské sčítání obyvatelstva, a to na 
základě říšského zákona z 29. 3. 1869, jež 
stanovil pravidelnou desetiletou periodu, 
a to vždy z 31. 12. na 1. 1. roku končícího 
nulou. K 31. 12. 1869 žilo ve Šlapanicích 
1819 obyvatel v 261 domech. Sčítací archy 

byly opatřeny další kolonkou, a to domov-
skou obcí (rodištěm) a byly vypracovány 
dvojmo. Jeden soupis šel na okresní úřad, 
kde byl statisticky zpracován pro potřeby 
státu, druhý zůstal po 10 roků uložen na 
obci až do dalšího sčítání. Starý soupis se 
pak odevzdal příslušnému archivu. Ve sčí-
táních se dovídáme kolik měl kdo kobyl, 
hřebců, valachů, býků, krav, jalovic, telat, 
prasat, koz, ovcí, včelích úlů apod. Drobné 
zvířectvo se nezapisovalo. Šlapanice byly 
do poloviny 19 století zemědělskou osa-
dou. Ještě v tomto roce zde napočítáme 
63 ryze zemědělských usedlostí a 5 domů 
familiantů s menší výměrou polí k uživení 
jedné familie (rodiny). Ale již zde napočí-
táme 71 továrních dělníků, 10 továrních 
mistrů, 7 továrních nádeníků a 5 dělníků 
bez bližšího označení. Dále se v městečku 
uživilo 8 obuvníků a krejčích, 7 tesařů, 

6 kovářů a pekařů, 5 bylo hostinských 
a zámečníků, 4 mlynáři a stolaři, 3 učitelé, 
soustružníci a švadleny, po 2 byli zastou-
peni továrníci, kněží a bednáři a 1 živnost 
zastával tkadlec, valchař, kolář, slevač, 
ptáčník, řezník, klempíř, obecní sluha, 
lékař, nadporučík, mechanik, obchodník, 
sklenář a palírník.  Sčítacím komisařem 
byl určen místní kaplan Emil Weinbrenner, 
za správnost odpovídal starosta František 
Špondr starší, jména se z velké části počeš-
tila, některá zmizela, ale přibyla i nová.

1869: Ambrož, Balonek, Berk, Bernard, 
Bič, Bílek, Bodejček, Borovský, Caletka, 
Císař, Čáslava, Čermák, Dleska, Dočkal, 
Dorazil, Doubrava, Dubínka, Dudek, 

Duša, Dvořák, Egerle, Eichenbreuner, 
Fabín, Florián, Frencl, Geisl, Grmala, Gro-
lich, Hajtka, Harašta, Hadaň, Holoubek, 
Hubáček, Hudač, Hustý, Hvozděnský, 
Chalupa, Chyba, Jarolím, Jašečka, Jeřá-
bek, Job, Kaňa, Kašpar, Klimeš, Kmoní-
ček, Koudelka, Koukal, Král, Kračmar, 
Krátký, Krejčí, Krondráf, Kropáček, 
Kroupa, Křivánek, Kubeš, Kudla, Kukla, 
Kuklínek, Láníček, Lüner, Macíček, Mas-
nička, Mašek, Matula, Matuška, Mayer, 
Mazel, Mazouch, Mičunka, Miklík, Mod-
litba, Moravec, Moser, Musil, Olejník, 
Otčenášek, Partyka, Pastyřík, Pecha, 
Petrni, Popelák, Poulík, Přibík, Přichystal, 
Rafeis, Rosenberg, Ruček, Rys, Ryšavý, 
Řehák, Řezníček, Sapák, Slaný, Smutný, 
Stárek, Sukovitý, Šamšula, Šedý, Šmerda, 
Šoupal, Špaňhel, Štaffa, Šťastný, Štěpá-
nek, Šupěla, Švábenský, Taušinský, Trčka, 

Ulíp, Valný, Valous, Večeřa, Veis, Verner, 
Vládek, Vlček, Vocásek, Voděra, Vrána, 
Vyhrabal, Vymazal, Weibrenner, Zástava, 
Zeisl, Zelinka, Železný a Žilka. V roce 
1869 se jméno Novotný, Šmídek, Tošnar, 
Veselý a Velan vyskytovalo na pěti used-
lostech, Hrdlička, Macháček, Pokorný 
a Tůma na šesti, po sedmi domech bylo 
Hrabálků a Klevarů, na osmi domech žily 
rody Hanzlů, na deseti Fojtlů, na jedenácti 
Charvátů a prvenství měli Zemanové, cel-
kem 19 usedlostí.

V dalším našem pokračování zalistu-
jeme ve sčítacích arších v letech 1880, 
1890 a 1900.

Josef Kopecký

Manuál ke sčítání 1869
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V Národním divadle Brno herečka účin-
kuje například také v inscenacích Lucerna, 
Majitelé klíčů, Noc bláznů a nebo Marie 
Stuartovna. 

Kromě divadla se věnuje také  televizní 
a fi lmové tvorbě. Objevila se po boku 
slavného kovboje-vtipálka Terence Hilla 
v italském seriálu Don Matteo. Zahrála si 
v oblíbených Četnických humoreskách, 

Labyrintu a mysteriózním seriálu Motel 
Anathema nebo v televizním fi lmu Slečna 
Guru. 

Thálii za Celoživotní dílo v kategorii 
Činohra také obdržel herec Josef Abr-
hám, manžel naší rodačky herečky Libuše 
Šafránkové. 

Jakub Mikšovský

CENU THÁLIE ZA VÝKONY V ČINOHŘE ZÍSKALA
TEREZA GROSZMANNOVÁ

V sobotu 14. listopadu udělovala Herecká asociace divadelní ceny Thálie. V činoherní kategorii cenu 
získala herečka Tereza Groszmannová z Národního divadla v Brně. Herečku, která posledních pat-
náct let žije ve Šlapanicích, ocenili za titulní roli v inscenaci Mirandolína autora Carla Goldoniho. 

ALA

egorii cenu 
edních pat-
oniho. 

Marc Dufour se narodil v Jumet (Charle-
roi) 26. ledna 1951. Od mládí dlouhá léta 
pracoval jako sklářský dělník ve sklárnách 
Verlipack, kde dosáhl na post hlavního 
zástupce odborů. Sklárna Verlipack byla 
největším producentem skleněných láhví 
v Belgii a mimo jiné vyráběla i láhve pro 
pivovary Heineken a pro vinařskou oblast 
Muskadet.

Po uzavření podniku v roce 1999 praco-
val Marc Dufour jako sociální pracovník pro 
Sirap-Gema a Axial. V roce 2015 odešel do 
důchodu a začal se naplno věnovat svému 
největšímu koníčku, vojenské historii.

Maršálem 1. Bataillonu d‘Austerlitz 
byl od roku 1980 a od té doby pravidelně 
každoročně zajížděl do naší republiky. 
Poslední dva roky již bylo patrné, že se 
jeho zdravotní stav zhoršoval, přesto se 
všech pietních aktů snažil osobně účast-
nit a na setkáních s přáteli byl vždy milým 
společníkem.

S Marcem Dufourem odešla jedna 
z legendárních postav slavkovského boji-
ště, na kterou budeme všichni, kdož jsme 
měli možnost se s ním osobně setkat, 
dlouho a s úctou vzpomínat.

Josef Kopecký 

ODEŠEL MARC DUFOUR, 
LEGENDA SLAVKOVSKÉHO BOJIŠTĚ 

Plných čtyřicet roků jsme na vzpomínkových akcích Bitvy tří císařů mohli ve Šlapanicích i na ostatních místech bojiště z roku 
1805 spatřit urostlou postavu Marca Dufoura, maršála 1. Bataillonu d‘Austerlitz z Vitrival. Letos se pietní akt uskutečnil vzhle-
dem k vládním opatřením bez přítomnosti veřejnosti a také bez našich belgických přátel. Ani v budoucnu se už ale bohužel 
s tímto dlouholetým přítelem našeho města nesetkáme. Marc Dufour 19. října 2020 zemřel ve městě Jumet ve věku nedožitých 
70 let.

Zleva: Michaela Trněná, Marc Dufour, Albert Jacguemart v roce 2017.

Tereza Groszmannová
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NA CO SE MŮŽETE TĚŠIT,
AŽ KNIHOVNA ZNOVU OTEVŘE

PRO DOSPĚLÉ

PRO MLÁDEŽ
STRAŠIDELNÁ KNIHOVNA: 
TAJNÝ POKOJ
BUTLEROVÁ, DORI
dobrodružný příběh pro děti

Kaz a Klárka řeší 
záhadu Beckettovy 
tajné místnosti. Kaz 
není obyčejný kluk, je 
to duch. Klárka zase 
není obyčejná holka. 
Na rozdíl od ostatních 
lidí totiž dokáže vidět 
duchy. Jejich detek-
tivní kancelář je proto 
jako stvořená pro 

řešení zapeklitých záhad! Kaz se konečně nau-
čil to, co běžně zvládá každý duch – procházet 
zdí. Může tak vyrazit na průzkum Beckettovy 
tajné místnosti v zadní části knihovny. To, co 
tam najde, je záhada všech záhad. Vyřeší Kaz 
a Klárka svůj pátý případ úspěšně?

ROSE MADDER

KING, STEPHEN
psychologický román, thriller

Příběh mladé ženy 
Rose provdané za 
sadistického policis-
tu-detektiva, který 
s ní nesmírně brutálně 
zachází. Jednoho dne 
se Rose rozhodne 
od svého muže utéct 
a začít nový život. 
V malém antikvariátu 
spatří podivný obraz 

starověké kněžky v růžovém rouchu na pozadí 
pohanského chrámu. Při pohledu na obraz 
pocítí zvláštní, silné pohnutí a rozhodne se ho 
koupit. Když jej doma pověsí na zeď, obraz se 
stane branou do tajemného světa.

TI, KTERÝM SE NARODÍŠ
BUBLANOVÁ, ALŽBĚTA
román pro ženy, rodinné vztahy

Když se mladým man-
želům narodí dcera, 
nemají ponětí o tom, 
že jim zároveň do 
rodiny přibyla i malá 
glosátorka jejich kaž-
dodenních radostí 
a strastí. Očima dítěte, 
které svět kolem sebe 
komentuje vyspělým 
vnitřním hlasem, 

nahlížíme na životy dvou lidí, kteří žijí spolu, 
a přesto každý sám. Holčička tehdy ještě 
netuší, že o devatenáct let později bude v tom 
velkém světě, kde jí dřív všechno připadalo tak 
okouzlující, stejně ztracená jako její rodiče.

UKRADENÉ ŽIVOTY
GIBNEYOVÁ, PATRICIA
kriminální román

Silniční dělník najde 
ve výkopu tělo těhotné 
dívky. Téhož dne se 
u dveří inspektorky 
Lottie Parkerové objeví 
cizinka se synkem 
a prosí o pomoc při 
hledání ztracené pří-
telkyně. Když tentýž 
kopáč najde další mrt-
volu, vyšetřovatelka 

musí mobilizovat veškeré síly a vypátrat, jak 
jsou tyto dvě oběti propojeny. Jenže záhy zmizí 
další dvě dívky.

HOTÝLEK NA ISLANDU
CAPLINOVÁ, JULIE
romantický, milostný příběh

Milostný román ode-
hrávající se během 
zimních měsíců na 
Islandu vypráví příběh 
milé a odvážné Lucy, 
která se musí otřepat 
po prožité zradě a jít 
dál. Lucy měla skvělou 
práci a přítele, ale pak 
přišla osudová chyba 
a mladá žena nemá nic. 

Z nouze přijme pracovní nabídku na Islandu, 
kde má dát dohromady pomalu upadající malý 
rodinný hotel.

MAJÁK NEŠŤASTNÝCH PŘÍHOD

THORNTON, NICKI
detektivní příběh pro děti, fantasy

Během vyšetřo-
vání vraždy v hotelu 
Poslední naděje se 
Seth seznámil se svě-
tem magie. A nebyl 
by to Seth, kdyby se 
zase do něčeho neza-
pletl. Tentokrát se 
spolu se svou kočkou 
Č e r n o s t í n k o u 
dostane na odlehlý 

maják Hadihněv, kde bude pomáhat vyšet-
řovat vraždu výstřední majitelky Miny 
Mintencress. Podaří se mu v sobě objevit 
jiskřičku magie a odhalit zlo dřív, než bude 
pozdě?

Představujeme výběr z nově nakoupených knih.

Pracovníci knihovny přejí všem občanům města Šlapanice hodně sil, zdraví a, pokud možno, pohodové Vánoce.
Budeme se s vámi těšit na klidnější, „zdravější“ a lepší rok 2021!

Rostislav Faber

KULTURA & SPORT
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Tím prvním bude v roce 2021 výstava 
Vítej, nevěsto milá, která mapuje proměny 
svatební módy i rituálů spojených s touto 
událostí. S přípravou této výstavy přitom 
mohou pomoci i sami lidé, a to zápůjčkou 
exponátů. Muzeum má zájem o fotogra-
fi e, svatební oznámení, šaty, boty a závoje, 
věnečky a další doplňky. Uvítá také vzpo-
mínky na to, jak tento slavnostní den pro-

bíhal, co mu předcházelo nebo co následo-
valo.

Pracovníky muzea, kteří expozici chys-
tají, zajímá například, jak vypadaly sva-
tební hostiny a kde ve Šlapanicích probí-
haly, ale rovněž to, zda si nevěsty nechávaly 
šít své vysněné svatební šaty u některé 
zdejší švadlenky. Ocení také vzpomínky 
na zvyky jako zalikování a jim podobné, 

které jsou s touto životní událostí spojeny. 
To vše do roku 1989.

Lidé, kteří se chtějí do přípravy výstavy 
zapojit, se mohou ozvat na e-mail slapa-
nice@muzeumbrnenska.cz, prostřednic-
tvím facebookového profi lu muzea nebo 
telefonicky na čísle 544 544 260.

Martina Krajíčková

ŠLAPANICKÉ MUZEUM PRODLOUŽÍ STÁVAJÍCÍ VÝSTAVY.
NA ROK 2021 CHYSTÁ SVATEBNÍ EXPOZICI

Výstavy Příběh panenky a Záhady? Muzejní kabinet kuriozit ve šlapanickém muzeu byly kvůli pandemii koronaviru pří-
stupné veřejnosti jen po několik dní v říjnu. Pokud jste se těšili, že se vypravíte s dětmi či vnoučaty na výstavu panenek, nebo jste 
plánovali vyzkoušet si své znalosti a důvtip v interaktivní výstavě Záhady?, ale před zavřením expozic jste to nestihli, nemusíte 
zoufat. Obě výstavy totiž budou prodlouženy. Šlapanické muzeum zároveň pro své návštěvníky již nyní připravuje další pro-
jekty.
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Zahrádkářská organizace mohla 
letos ve Šlapanicích uspořádat pouze tři 
odborné přednášky a jedno odborné ško-
lení s názvem Stříhání ovocných stromů 
v jarních měsících. Všechny přednášky 
i odborné školení organizoval Radek Kotrla.

Po uvolnění vládních opatření v letních 
měsících jsme dále mohli uspořádat tradiční 
letní výstavu u příležitosti Šlapanických 
slavností. Výstavu navštívil rekordní počet 
návštěvníků a dočkala se kladného hodnocení. 
Připravena byla pod vedením Marty Fišerové.

Zahrádkářská organizace mohla také 
uskutečnit dva plánované zájezdy. Prvním 
byl zájezd do Luhačovic, Kunovic a na Baťův 
kanál, který organizoval Bohumír Hanák. 
Zájezd byl sice v původním termínu v květnu 
zrušen, ale nakonec se uskutečnil 5. září. 
Druhý plánovaný podzimní zájezd do Rož-
nova pod Radhoštěm, který byl organizován 
Jarmilou Kolářovou, se pak uskutečnil 17. září.

Oba zájezdy byly plně obsazeny a účast-
níci byli velice spokojení. Jsme rádi, že se 
nám podařilo zájezdy zorganizovat, i když 
nás již ovlivnila protiepidemická opatření, 
jako je nošení ochranných roušek. Nikdo 
z účastníků zájezdu neonemocněl.

Bohužel, tradiční podzimní výstava 
Barvy podzimu se již konat nemohla kvůli 
opětovnému šíření viru a zavedení vlád-
ních opatření. Z tohoto důvodu nebyl také 
naplánován ozdravný zájezd do termálních 
lázní ke konci roku a také bylo zrušeno plá-
nování konání tradičního Věnečku v měsíci 
lednu 2021.

Věříme a doufáme, že rok 2021 nám při-
nese více možností pro naše společné akce.

PODĚKOVÁNÍ
Děkujeme všem členům ZO ČZS Šlapa-

nice a ostatním přátelům naší organizace 
za spolupráci v roce 2020.

Přejeme vám příjemné vánoční svátky 
a v novém roce 2021 dny prožité ve zdraví, 
radosti, štěstí a lásce v kruhu vaší rodiny 
a vašich blízkých.

Těšíme se na setkání s vámi ve zdra-
vější době při dalších kulturních akcích 
naší organizace, o nichž budete vždy pře-
dem informováni na členských schůzích, 
vývěsce na budově knihovny, ve Šlapa-
nickém zpravodaji nebo na webových 
stránkách ZO ČZS (zahradkari.cz/zo/sla-
panice). Samozřejmě, pokud budou akce 
povoleny.

Máte-li zájem stát se členem naší organi-
zace, velice rádi vás mezi námi přivítáme. 
Ozvat se můžete na e-mail zahradkarisla-
panice@seznam.cz.

Výbor ZO Českého 
zahrádkářského svazu Šlapanice

ZAHRÁDKÁŘI INFORMUJÍ
V roce 2020 činnost naší Zahrádkářské organizace velice nepříznivě ovlivnila pandemie koronaviru. Některé plánované akce 

se vůbec nemohly uskutečnit, jiné bylo třeba posunout.

P ejeme Vám hodn  krásných chvilP ejeme Vám hodn  krásných chvil
prožitých v p íjemné atmosfé e Vánoc. prožitých v p íjemné atmosfé e Vánoc. 
V novém roce 2021 hodn  radostných dn , V novém roce 2021 hodn  radostných dn , 
mnoho elánu do p s  telské práce a pevné zdravímnoho elánu do p s  telské práce a pevné zdraví
Vám i Vašim blízkým p ejeVám i Vašim blízkým p eje

Výbor ZO ZS ŠlapaniceVýbor ZO ZS Šlapanice
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Jak jste se ke hře pétanque dostali a kdy 
jste začali hrát?
František Harašta:  Asi před 24 lety jsem 
jel na ryby do Hartvíkovic, kde mne Pavel 
Hnilica a František Stejskal (pétanque 
club Brněnští Draci) pozvali, jestli bych si 
s nimi na plácku v Hartvíkovicích nezahrál 
pétanque. Hra mne zaujala natolik, že jsem 
s ostatními nadšenci založil Slatinský oddíl 
Pétanque.
Jaroslav Hvížď:  Hru petangue jsem obje-
vil až v pozdním věku a to asi před 14 lety. 
Začal jsem s petanque na popud kamaráda, 
který mě zasvětil trochu do pravidel. Šel 
jsem to zkusit a už u tohoto sportu zůstal.

Jste členové Slatinského oddílu pétanque 
Brno (Slope Brno), který oslavil v letoš-
ním roce 23 let od svého vzniku. Jak klub 
vznikl?
František Harašta: Byl jsem zakládajícím 
členem s Pavlem Hejlem a dalšími členy ze 
Slatiny a blízkého okolí. Naše začátky se 
odehrávaly v parku nedaleko Přemyslova 
náměstí. Po nějaké době jsme se přesunuli 
na ulici Černozemní, kde jsme postupně 
budovali pétanque areál s více než třiceti 
hřišti. Zde se odehrálo mnoho turnajů 
regionálních, ale také kategorie prestige 
a spousta turnajů  MČR. 
Jaroslav Hvížď:  Zakládajícím členem 
jsem nebyl, do klubu jsem vstoupil v  roce 
2006.
Luboš Šlapanský: Já jsem klub rovněž 
nezakládal, stal jsem se členem Slope 
v roce 2001.

Váš klub je historicky velmi úspěšný. 
Můžete připomenout největší úspěchy 
vašeho klubu?
Jaroslav Hvížď: Náš klub v této hře dosáhl 
celkem pěkných úspěchů. Mezi našimi 
členy je pár hráčů, kteří se zúčastnili MS, 
ME, ME 55+. Dostáváme pozvánky na 
zahraniční turnaje, hráli jsme ve Francii, 
Holandsku, Slovinsku, Polsku, Rakousku, 
Slovensku a Maďarsku.

Vím o vás, že jste v roce 2016 vyhráli 
MČR v kategorii 55+ a v dalším roce jste 
se zúčastnili ME v této kategorii. Bylo 
pro vás těžké MČR vyhrát, nebo to šlo 
hladce?

Jaroslav Hvížď: Vyhrát MČR není až tak 
jednoduchý oříšek, protože všichni chtějí 
vyhrát. Měli jsme formu. Od začátku MČR 
jsme poráželi těžké soupeře. Luboš Šlapan-
ský výtečně střílel a my s Františkem jsme 
naše koule přesně umisťovali ke košonku 
(dřevěná kulička, cíl).  Opravdu se na tomto 
MČR, jak se říká, všechno sešlo. Ve fi nále 
jsme hráli proti hráčům Starobrněnského 
pétanque klubu, fi nále prostě patřilo brněn-
ským týmům. Za stavu 12:12 měl soupeř 
umístěné 2 koule ve vzdálenosti 2 a 3 cm od 
košonku. Náš tým měl poslední kouli. Posled-
ním hodem se mi podařilo umístit naši kouli 
blíž a tím jsme celé mistrovství vyhráli. Byla 
to opravdu infarktová koncovka celého MČR.

Kterého úspěchu si osobně považujete nej-
více vy?    
Všichni jednohlasně: Největší úspěch je pro 
nás určitě zmíněné první místo na MČR 55+ 
v roce 2016, byli jsme přece mistři! A samo-
zřejmě možnost zúčastnit se ME veteránů 
55+ v roce 2017.

Kde se konalo ME a jak na něho vzpomí-
náte?
Luboš Šlapanský:  ME se konalo v Dánsku 
v Karlslunde, malém pobřežním městečku 
blízko Kodaně.
Jaroslav Hvížď:  Na ME 55+ mám krásné 
vzpomínky na zápasy s Monakem, Belgií 
a dalšími soupeři. Zápasy byly napínavé 
a vždy naprosto v duchu fair play. Prostě 
super a zážitek do konce života.

Jaký byl váš nejtěžší soupeř a jak jste se 
na ME umístili?

Luboš Šlapanský: Nejtěžšími soupeři pro 
nás byli určitě hráči Monaka a Nizozemí. 
Nizozemci šampionát nakonec vyhráli 
a hráči Monaka měli bronz. My jsme skon-
čili na 22. místě. V Poháru národů se nám 
naopak dařilo a skončili jsme na 3. místě 
společně s týmem ze Slovenska.

Máte z ME nějaké nové přátele? 
František Harašta: Slovenské hráče jsme 
znali už z předchozích turnajů, pravidelně 
byli hosty na našich turnajích, s nimi se 
přátelství spíše utvrdilo. Nové kontakty 
jsme získali s týmy Polska a Maďarska.

Současná epidemiologická situace 
sportu moc nepřeje. Přesto, chystáte se 
společně znovu vyhrát nějaký turnaj?
Jaroslav Hvížď: v letošním roce jsme plá-
novali jet na postupové MČR 55+, které se 
konalo v Krumsíně. Chtěli jsme znovu sou-
těžit ve stejné sestavě s Františkem a Lubo-
šem. Bohužel nemoc mých spoluhráčů 
zapříčinila, že jsme se nemohli zúčastnit. 
Dnešní epidemiologická situace nepřeje 
žádnému sportu. Proto přeji Všem spor-
tovcům, ať ještě vydržíme než Covid odejde 
do ústraní a my budeme moci znovu začít 
sportovat a každý hrát tu svou oblíbenou 
hru. 

Chci Vám všem poděkovat za příjemný roz-
hovor. Zároveň Vám chci popřát pevné zdraví 
a spoustu sportovních úspěchů v naší oblí-
bené hře – pétanque.

  Libor Horák
Bedřichovický pétanque club 2016

ROZHOVOR S ÚČASTNÍKY ME V PÉTANQUE   
HVÍŽĎĚM, HARAŠTOU A ŠLAPANSKÝM

V dnešním čísle Vám přináším další rozhovor se zajímavými a úspěšnými hráči pétanque, kteří se zapsali do historie této hry a zaslou-
žili o její rozvoj v České republice.

Vyhlášení vítězů Poháru národů ME 55+ 2017 -  1.místo Německo, 2. místo Jersey, 3. místo Česká Republika a Slovensko
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Ratibořický zámek.
Zdroj: wikipedie.jpg
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Vzhledem k velkému zájmu o všechny 
zájezdy jsme objednali největší dostupný 
autobus a těšili se, jak hned z jara vyje-
deme. Překvapila nás však pandemie 
koronaviru a neustále přibývající rozsah 
opatření začal zvyšovat obavy z našeho 
vycestování. Všichni netrpělivě sledovali 
vývoj situace, protože nucené zazimování 
nikomu neprospělo a rádi by vyrazili do 
přírody, a hlavně s kolektivem vrstevníků.

Brány historických památek a zámků se 
otevřely až od poloviny června, takže naše 
první cesta směřovala do Kroměříže, kde 
jsme se 16. června stali vůbec první letošní 
skupinou návštěvníků na tamním zámku. 
Na prohlídku jsme byli natěšeni nejen my, 
ale po dlouhé pauze i kasteláni, což se velice 
odrazilo i v zajímavých informacích. Vyu-
žili jsme také možnosti prohlídky krásného 
parku v otevřených vláčcích a s poutavým 
výkladem. A jaké bylo naše nadšení, když 
nás řidič ještě odvezl k obědu do jídelny se 
zajímavou nabídkou jídel.

Nadšeni z prvního zájezdu jsme se 
nemohli dočkat září, kdy jsme měli absol-
vovat přesunutý květnový zájezd do 
Babiččina údolí a později jsme měli vyrazit 
na plánované Pustevny.

MÍSTO, KDE SE SCHÁZELA 
EVROPSKÁ ELITA

Hned 2. září jsme zamířili směr 
Babiččino údolí. Ratibořický zámek je 
známý zejména díky dílu Babička Boženy 
Němcové, která právě letos slavila 200. 
výročí svého narození.

Na zámku žila kněžna Kateřina Zaháň-
ská, slavná paní kněžna z Babičky. Za 
jejího držení se malé ratibořické sídlo stalo 
místem, kde si podávala ruce celá Evropa. 
Kněžna zde hostila světové osobnosti 
a tehdejší elitu společnosti – rakouského 
kancléře Metternicha nebo ruského cara 
Alexandra I. V roce 1813 se zde konaly 
tajné schůzky protinapoleonské koalice 
Pruska, Ruska a Rakouska.

Před zámkem se rozprostírá nádherný 
rozsáhlý park, který přechází ve volnou 
přírodu s lučními stromy, alejemi a mosty 
přes řeku Úpu. To vše dohromady tvoří 

velmi malebný celek zvaný Babiččino 
údolí. Zde se nachází Staré bělidlo, což je 
romantická dřevěná chaloupka pokrytá 
šindelovou střechou, mlýn, panská prá-
delna a Viktorčin splav. Do těchto míst 
je vložen děj románu. Posledních úprav 
se budovy dočkaly před natáčením fi lmu 
Babička v režii našeho rodáka Antonína 
Moskalyka a s další naší rodačkou Libuš-
kou Šafránkovou v roli Barunky.

Následoval odjezd na oběd do hotelu 
Rozkoš, kde nám volný čas zpestřily ocho-
čené lamy. Na zpáteční cestě jsme se zasta-
vili na vyhlášenou Opočenskou zmrzlinu 
v Opočně, kde jsme v cukrárně na náměstí 
při kávičce úspěšně ukončili program 
výletu a vyjeli spokojeně domů.

DO BESKYD NA VYHLÍDKY 
I ZA MINERÁLY A SVÍČKAMI

Náš poslední letošní zájezd směřoval 
do Beskyd. Cílem byly Pustevny a všichni 
jsme se těšili na vyhlídku z nadzemní 
panoramatické stezky jménem Stezka 
Valaška. Ta byla v lednu 2019 otevřena pod 
vrcholem Tanečnice, je dlouhá 610 metrů 
a z jejího nejvyššího patra, které se nachází 
22 metrů nad zemí, lze vidět Jeseníky nebo 
na východě Velkou i Malou Fatru.

Zvědaví jsme byli také na nově zrekon-
struovaný Libušín. V roce 2014 byl zasažen 
požárem, který objekt velmi těžce poško-
dil. Oheň zničil unikátní jídelnu i nástěnné 
malby od Mikoláše Alše. Škoda byla vyčís-
lena zhruba na 100 milionů korun. Libu-
šín měl být opraven na jaře 2017 s využi-
tím evropských fondů. Znovuotevření se 
posunulo do července tohoto roku, kdy 
mělo místo sloužit jako muzeum, a ote-
vření restaurace bylo plánováno až od září.

Počasí bylo od rána jako vymalované, 
a tak jsme se těšili na krásné zážitky. Ještě 
při výjezdu na Pustevny bylo nádherně, ale 
na obloze nás děsily černé mraky. Prvním 
zklamáním bylo uzavření Libušína – bez 
předběžného upozornění – až do října. 
Výšlap na Valašku a panoramatický výhled 
do velké dálky ovšem dal na původní zkla-
mání zapomenout. Nemohli jsme se naba-
žit té nádhery, ale černé mraky nad námi 

byly hnacím motorem k ukončení pro-
hlídky. Při sestupu se proměnily v tako-
vou mlhu, že jsme málem neviděli ani na 
souseda a měli co dělat, abychom vůbec 
zvládli kamenitý terén.

Na Pustevnách jsme se postupně rozešli 
po kolibách k obědu a mezitím se spustil 
drobný déšť. Nastalo drama. Sraz na par-
kovišti byl za 2,5 hodiny, nevěděli jsme, 
kde se kdo nachází, vidět nebylo na krok. 
Štěstí se na nás usmálo, když se podařilo 
telefonicky svolat celou skupinu 48 lidí 
a předčasně vyrazit zpět o dvě hodiny 
dříve.

Sjeli jsme dolů do Rožnova pod Rad-
hoštěm, kde krásně svítilo sluníčko. Při 
pohledu do hor jsme však viděli jen černé 
mraky. Jak vyplnit čas navíc? Zajeli jsme do 
Minerálu, kde jsme si užili nejen prohlídku 
minerálů, ale návštěvu také bohatě využili 
k nákupu dárků. Další zastávku jsme měli 
v soukromé výrobně svící, která je vyhlá-
šená a vyváží do celého světa. Dohodli 
jsme si zajímavou exkurzi a nakoupili 
v podnikové prodejně. Obtěžkáni dárečky, 
uspokojeni novým poznáním a s předse-
vzetím, že v příštím roce musíme dohnat 
to, co nám letos nebylo umožněno, jsme 
vyrazili na cestu domů.

Během tří zájezdů vyjelo za poznáním 
celkem 137 seniorů, kteří se díky krásný 
vzpomínkám budou těšit na zážitky v příš-
tím roce. V dobré víře, že koronavirus se 
s námi už snad defi nitivně rozloučí.

Jarmila Gregová 
vedoucí zájezdů

ŠLAPANICKÉ SENIORY PANDEMIE 
O OBLÍBENÉ ZÁJEZDY NEPŘIPRAVILA

Zájezdy, které za fi nanční podpory města pořádá Spolek zdravotně postižených Brněnska – pobočka Šlapanice, patří mezi 
místními seniory tradičně k nejoblíbenějším akcím. Pro letošek jsme se rozhodli vyrazit na tři zájezdy. Již na květen jsme naplá-
novali výlet do Babiččina údolí a na zámek Ratibořice, který ale zpozdila pandemie koronaviru. Na červen jsme pak měli v plánu 
zájezd na zámek Kroměříž a na září výlet na Pustevny.
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Zveřejněná fotka ulice Olomoucké 
z roku 1975 s odbočkou ke slatinským 
kasárnám ukazuje místo, kde se odehrála 
kuriózní dopravní nehoda, o jaké jsem 
nikdy neslyšel, nečetl, ani neviděl žádné 
snímky. Tam, kde vidíme siluetu náklad-
ního vozu, bývala zastávka autobusové 
linky Brno–Prace i několika dalších. Ces-
tující, kteří pracovali v Zetoru, chodili do 
práce i zpět polní stezkou kolem Stránské 
skály.

Jednoho dne v 60. letech jsem po ranní 
směně čekal sám na autobus a sledoval pro-
jíždějící vozy. Silnice v těch místech ještě 
nebyla asfaltovaná, ale kostkovaná, což 
snad mohlo být příčinou té zvláštní havá-
rie. Provoz nebýval tak přebujelý jak dnes, 
vídávali jsme však takzvaná miniauta jako 
Fiat 500, Renault 4 CV a podobně.

Jeden takový malý, světle šedý vůz 
přijížděl od Slatiny, a dost rychle. V oka-
mžiku, kdy jel kolem mne, mírně nadsko-
čilo zadní pravé kolo, což není nic zvlášt-
ního, jenže místo pokračování v jízdě auto 
nadlétlo nad vozovku celé a udělalo salto. 
Dopadlo na kola zadní nápravy, která už se 
netočila (řidič jistě dupl na brzdu), takže 
v momentě stálo na všech čtyřech.

Ale to ještě nebyl konec. Zadní část vozu 
šla znovu nahoru, začínalo druhé salto, 
nebylo však dokončeno. Auto na kolech 
přední nápravy provedlo otočku do proti-

směru (tuším, že jedno kolo bylo nad sil-
nicí) a vzápětí do původního směru, tedy 
o 360 stupňů. Nepoškozené kleslo celé na 
vozovku u tehdejší trolejbusové zastávky 
Černovičky.

V kabině byl jen řidič středního věku. 
Ani nevystoupil, jenom kroutil hlavou 
vlevo vpravo. Po chvíli se asi pokřižoval, 
nastartoval motor a pokračoval do Brna. 

Samozřejmě nevím, odkud přijel, takže 
nevylučuji, zda nebyl třeba ze Šlapanic 
a okolí.

Také je teoreticky možné, že tohle číslo 
Šlapanického zpravodaje obdrží osoby, 
které o téhle nehodě něco slyšely, ale 
neměly tušení o zde bydlícím očitém svěd-
kovi.

Petr Bílek

 
AKROBACIE ZA VOLANTEM

Tento titul vůbec není nadsázka, a kdosi mi doporučil napsat, co jsem viděl na vlastní oči a z bezprostřední blízkosti. Řidiči si 
to jistě přečtou.

RŮZNÉ

Brněnská ulice kolem roku 1970.
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PROJEKCE | REALIZACE | SERVIS

E: info@evora.cz |        www.evora.cz         | T: +420 722 150 190

HHledáme:

Nástup: dle dohody

Provozovna firmy: Brno - Šlapanice

PRACOVNÍ NÁPLŇ

• Montáže moderních technologií
převážně v bytové výstavbě.

• Regulace a zprovozňování systémů TZB.

• SOU nebo SŠ technického směru.

•

•  technických podklad  a projektové
dokumentac .

•  pracovat v týmu.

• , preciz , spolehliv a zodpovědn .

• idičský průkaz sk. B.

•  se novým věcem.

NABÍZÍME

•
•
•
•
•
•
•

•

•

•

•

V PŘÍPADĚ ZÁJMU prosím info@evora.cz nebo volejte na tel. +420 722 150 190.

Jsme výhradně česká společnost Evora CZ, jednička na trhu v oblasti technologií pro bytovou výstavbu. Jako jediní nabízíme 
komplexní řešení technického zařízení budov od projekce přes realizaci až po servis. Konkrétně větrání e zpětným 
získáváním tepla, vytápění, chlazení, ohřev TUV, zdravotechniku, centrální vysavače a jiné. Za dobu desetiletého 
působení na trhu jsme získali spoustu ocenění, mimo jiné cenu Grand Prix, stovky spokojených zákazníků a stali 
se řádnými členy významných organizací. 
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Hledáme pracovníka na dlouhodobý pracovní vztah, založený na oboustranném férovém přístupu.

V PŘÍPADĚ ZÁJMU prosím zašlete životopis na info@evora.cz nebo volejte na tel. +420 722 150 190.

+ 420 720 978 104

marmonfoodservice@teamio.eu

Obsazujeme pozici:

OPERÁTOR/KA 
VÝROBY

+420 606 026 146
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Vánoční soutěžje opět t
ady!

  DrOptikMoravia   dr.optik_moravia   www.doctoroptic.cz
Vánoční soutěž od 1. 10. 2020 do 31. 12. 2020 v prodejnách Doctor Optic. 

Pravidla soutěže najdete na www.doctoroptic.cz.

Rozdáme Kč
540.000

Každá prodejna soutěží 

samostatně 

o svého výherce!
A VYHRAJTE ŠEK NA 10.000 Kč
KUPTE SI U NÁS BRÝLE s

o svého výhe
Kč

Vánoční šek

pouze v

na10.000 Kč

Masarykovo náměstí 1665/8, ŠLAPANICE
tel.: 773 260 803, email: slapanice@droptik.cz
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6. 12. Mikulášská besídka 16.00 Orlovna

6. 12. Šlapanické Vánoce 16.00 Masarykovo náměstí

9. 12. Česko zpívá koledy 18.00 Městským rozhlasem

13. 12. Šlapanické Vánoce 16.00 Masarykovo náměstí

19. 12. Vánoční turnaj ve stolním tenise 9.00 Orlovna

19. 12. Vánoční sranda, závod poslušnosti i agility Kynologický klub

19. 12. Vánoční atletický trojboj 8.30 Základní škola

20. 12. Šlapanické Vánoce 16.00 Masarykovo náměstí

20. – 23. 12. Prodej vánočních kaprů 8.00 – 16.00 Palackého 32

24. 12. Žehnání betlémů 16.00 Kostel

24. 12. Koledování na hřbitově 14.30 Hřbitov

24. 12. Půlnoční mše 21.30 Kostel

1. 1. Novoroční koncert 16.00 Masarykovo náměstí

9. 1. Zahrádkářský věneček 20.00 Sokolovna

15. 1. Ples myslivců 20.00 Sokolovna

23. 1. Městský ples 20.00 Sokolovna

29. 1. Kytice – hudební komedie 19.00 Sokolovna

30. 1. Kytice – hudební komedie 19.00 Sokolovna

5. 2. Ples gymnázia 19.00 Sokolovna

6. 2. Kytice – hudební komedie 19.00 Sokolovna

7. 2. Kytice – hudební komedie 19.00 Sokolovna

12. 2. Kytice – hudební komedie 19.00 Sokolovna

13. 2. Kytice – hudební komedie 19.00 Sokolovna

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského rozhlasu. 
Z důvodů vládních opatření mohou být některé akce zcela zrušeny, nebo odloženy .

Redakce ŠZ

KALENDÁŘ AKCÍ | PROSINEC–ÚNOR

ZRUŠENO

ZRUŠENO

ZRUŠENO

ZRUŠENO



25. 2. 2020
Sportovec roku 

18. 7. 2020
Retrovečer – Michal Hanzl

22. 4. 2020
Městský ples – Pavel Hrančík

16. 8. 2020
Šlapanické slavnosti – Adéla Baráková

1. 6. 2020
Královničky – Josef Kopecký

22. 9. 2020
Prohlídka Cukrovaru – Jakub Mikšovský


